
P ö y t ä k i r j a 

Sosial idemokraatt isen 3dii a kuntaryhmän valmistavan vallokiinnan 

kokouksesta, joka p i d e t t i i n ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 

22 pnä syyskuuta 1939. Kokous alkoi-klo 15,30. Saapuvilla o l i -

vat :Bryggari ,Korau,ICulovaara,Lehtokoski »Lepistö »Pekkala,Peltonen, 

0. ,S3rrJänen,Welling,'.nik Ja Aat te la . Puhetta joht i Pekkala Ju 

pöytäk i r jan k i r j o i t t i Aa t t e l a . • • 

1 §. 

Rautatie Bovanlemi - Sodankylä. 

Keskus te l t i in h a l l i t u k s e n es i tykses tä r au ta t i en raken-

tamisesta Hovanlerneltä Sodankylään. 

Kulovaara: Se los t i ha l l i t uksen e s i t y s t ä , ¿¡si t t i e r ä i t ä 

t i e t o j a radan l a ske tu s t a kannattava!auudesta. Radan rakenta-

mista peruBtelltian myCakln s i l l ä , e t t ä sen rakentaminen t e k i -

si mahdolliseksi Porkosen-Pahtavaaran malmialueen käytön, kos-

ka nyt rakennettavaksi ehJotöt tu r a t a t u l i s i olemaan osana 

sanotul le malmialueelle aikanaan mahdoll isest i rakennettavas-

t a radasta.On l a ske t t u , e t t ä k.o. a l uee l l a on a rv io l t a 100 

miljoonaa tonnia 40 fo malmia. Radan rakentamista on pidet tävä 

t a r p e e l l i s e n a ennenkaikkea nykyisen t i l an t een vuoksi. Kannatti 

h a l l i t u k s e n esi tyksen hyväkaymistä. 

iiryggari : liykyisen t i l a n t e e n auttamiseen ei tämä r a t a 

ehdi t u l l a va lmi iks i . Jäämerelle meneväS maantietä on levennet-

tävä ja Llinahanarln satamaa l aa jenne t t ava . Jos Venäjä ja 2ng-

la.i1:1 jnn tu i s iva t vastakkain, el suunnitel tua ra taa v o i t a i s i 

käy t tää . Työttömyyden to r jumis ta ja rauhanajan t a rve t t a s i l -

mälläpitäen voidaan kannattaa radan rakentamiata. 

Pökkala: Tämän kysymyksen e s i l l e t u l o on katsot tava nykyi-

sen t i l an t een ea i l le tuomaksi . Vaikka r a t a aluksi s aa t a i a i l nk in 

rakennetuksi vain Sodankylään ^ s t i , n i in se jo t^intuvasti h e i -

p o l t t a i s i kuljetusvaikeuksiamme. Suomella täytyy oj-la jonkin-

la inen henki re ikä . Kannatti ha l l i tuksen e s i t y s t ä . 

Syrjänen: Ryhmälle on tuotu melko suuri as ia jokseenkin 

valmistamattomana k ä s i t e l t ä v ä k s i , llyt suor i te tussa keskustelus-

sa on tos in jonkin verran saatu l i s ä v a l a i s t u s t a . 31 tahtonut 

vas tus taa ha l l i tuksen esityksen hyväksymistä. 
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P e l t o n e n , 0 . : Hu311tuköon o l i s i p i t äny t ea l t t ä i i 

r a t a rakennettavaksi aikaisempaa runkoratusuTxntaa 

seura ten . Puhu.1 voimakkaasti malnltiin suunnan puo-

l e s t a ja Vastusti j y rkäs t i ha l l i t uksen esi tyksen hy-

väksymistä. 

A a t t e l a : Yhtyi h a l l i t u k s e n es i tykseen . 

Lepis tö : Samoin. 

lelling.: H a l l i t u k s e l t a el o le k i e l l e t t ä v ä va-

r o j a k .o . suunnitelman toteuttanilLieksl. 

Asias ta puhuivat v i e l ä Kulovaara ja Komu. 

Keskustelun pää ty t tyä p idä te t t i in ryhmälickouksel-

l e ehdot taa , että- ryhmä kanna t t a i s i ha l l i t uksen e s i -

tyksen hyväksymlstäi 

V a k u u d e k s i : 

Puheen joht a ji 
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. P ö y t ä k i r j a I • 

3o S1 ali demokraatti sen iäduskuntaryhmän kokouksesta, joka pi-

dettiin ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 22 pnä syyskuuta 

1939. Kokous alkoi klo 16,30. Nimenhuudossa merkittiin pois-

saoleviksi: Andersson,G. ,iSbkola.Fagerholm,Hakkila,Hiltunen, 

Kettunen »Kuusisto.Lindström,Lehtokoski,Linna,Lonkainen,Malka-

mäki »Peltonen,M.H. ,P3ry,Rydl)erg,Räi8änen,Salraenoja,3illunpää, 

3vento .Tanner,Tervo ,'Yenraan,'Virtanen ja Voionmaa. Puhetta Joh-

ti Pekkala ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

1 ^ 
i. j • 

Rautatje Rovanleml-Sodankylä. 

Keskusteltiin hallituksen esityksestä rautatien raken-

tamisesta Hovaniemeltä Sodankylään. 

Valmistava valiokunta ehdotti, että ryhmä kannattaisi 

hallituksen esityksen hjrväksymistä. 

KuT̂ -̂̂ aara: Selosti hallituksen esitystä. Rata tulisi 

maksamaan noin 190 miljoonaa markkaa. iSsltti erältä tieto-

ja radan kannattavalsuudesta. Radan rakentamista perustel-

laan myöskin sillä, että se olisi osana Porkosen-Pahtavaaran 

malmialueelle aikanaan mahdollisesti rakennettavasta radasta. 

Ministeri Voionmaa on ilmoittanut, että eräs belgialainen 

yhtymä on lupaut^inut rakentamaan radan. Jos se saisi käytet-

täväkseen e.m. malmlalueen. Myöskin työttömyyden torjumista 

silmälläpitäen olisi radan rakennustyöt pantava alulle.Kan-

natti hallituksen esityksen hyväksymistä. ' ' 

Bryggari: Ratasuuntaa el ole tarkoin suunniteltu eikä 

tutkittu. Jos hallituksen esitys hyväksytään, niin se merkit-

see sitä, että rata on myöhemmin rakennettava Jäämerelle asti. 

'Kulkulaltosminlsterln pitäisi selostaa asiaa. Rata el ehdi 

valmiiksi ennen sodan päättymistä. Tämä asia joudutaan päät-
» tämään "säkkipäässäl'. Asiaa olisi tarkoin tutkittava. 

! 

Peltonen.O. Yhtyi pääasiassa edelliseen. Jo rakenteilla 

olevia ratoja pitäisi saada valmiiksi. Puhui radan rakentamisesta 

Kemijärven kautta. Tämä olisi parempi suunta kuin mitä htdlitus 

esittää. 

Pekkala: Huomautti, että suunnitelmat on tehtävä kauko-
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näkölaes t l Ju kftikkein pahinta s l lmäl läpi täQn. Maumme 

on saatava Joku re ikä Jäämerelle . Yhteinen kansa el 

vois i ymmärtää ryhmän k i e l t e i s t ä kantaa t ä ssä aelasBa. 

Kekäläinen: Lapin läänin väes tös tä elää va l taosa 

v i en t i t eo l l i suuden antamien työmahdollisuuksien varas-f 
sa . Pohjolassa v a l l i t s e e nyt vakava työttömyyskausi. 

t • ' ' 
Kannatti ha l l i tuksen e s i t y s t ä . f 

Paasonen: Huomautti e t t e i ole o l l u t puhe e s l t y k -

sen hylkäämisestä , on vain tahdottu keskus te l l a radan • t » 

suunnasta. Suomen Pankin pää joh ta j a Hyti on lausunut , 

e t t e i r a t a e h t i s i t u l l a valmiiksi nykyisen t i l an t een 

v a l l i t e s s a . P i t i suotavampana radan rakentamista Kemi-
t 

Jä rve l t ä Sodankylään. Toivoi, e t t ä h a l l i t u s suos tu ia i 

tähän. 

Salovaara: Huomautti Paasosen lausunnon johdos-

t a , e t t ä vuosi s i t t e n hänkin o l i samalla kannalla,mut-

t a olosuhteet ovat muuttuneet Ja n i i n hänenkin on t äy -
r 

tynyt ase t tua t o i s e l l e kannalle . Halli tukeen esi t tämä 

suTinta on myös p o l i i t t i s e s t i tä rkeä . Huomautti, e t t ä 

Pohjol3-3uomossa noin 23,000 »aavasta miestä v a a t i i 

työ tä Ja e l a t u s t a . Maantie- Ja r a u t a t i e t y ö t o l l a i saa-

tava käynt i in . 
Aat te la : Kannatti ha l l i tuksen esi tyksen hjrväk-1 

sermistä. 

Kääriäinen: Samoin. 

Keskustelun päätyt tyä hyväksyt t i in äänes tykse t tä 

v . v . ehdotus. 
¥ 

Pe l tonen ,0 . : I lmoi t t i olevansa er lävIi l lä kannal la . 

V a k u u d e k s i : 

T a r k i s t e t t u 

r . 
f i i n i t : ? -



P ö y t ä k i r j a Bsaxsaaasasasassasaa 

Sosial idemokraat t isen 3du s kuntaryhmän valmistavan valiokunnan 

kokoukaesta, joka p i d e t t i i n ryhmähuoneessa aduakuntatalossa 

26 pnä syyskuuta 1939. Kokous alkoi klo 18. Saapuvil la o l i v a t : 

Bryggari »liomu,Kulovaara,Kuusisto .Lehtokoski »Lepistö , l inna,Lon-

kuinen,Pekkala,Peltonen,0. ,Rantala,Heinikainen,Räisänen,;Vell ing 

j a Aa t t e l a . Puhetta joht i Pekkala ¡o pöyti ikir jan k i r j o i t t i 

Aa t t e l a . 

1 • 

Valmistavan valiokunnan kokoonpano. 

Tode t t i in , e t t ä ryhmän sääntöjen 5 5:n mukaisesti o l i 

myöskin seuraavis ta vuliokuiinlsta v a l i t t u Jäsen valmistavaan 

val iokuntaan: ulkoasiainvallokunnaata Riilsänen.lakivaliokun-

nas ta Komu, talousval iokunnasta Tolonen Ja punkkivailokuimas-

t a Rantala . 

'.'Ii 

1 1 

il 
2 S. 

Kansaiaeläkelaitoksen v a l t u u t e t u t . 

P ä ä t e t t i i n ryhmäkokoukselle ehdottaa, e t t i i ehdokkaiksi 

Kansaneläkelaitoksen va l t uu t e t t u j en vaa l ia varten a s e t e t t a i -

s i i n seuraavat : 

S i l lanpää , LIiina, 

H i l l e l ä , Amanda Katar i ina , 

Hiltunen,Onni, 

Aattela,Hugo Ja 

Bryggari,Tuomas,bökä s i l t ä va r a l t a e t t ä saadaan kuusi 

v a l t u u t e t t u a va l i t uks i Lonkainen Jussi Ja hänen varamiehek-

seen Lepi s t ö . 

Varamiehiksi: 

Huotari ,Annl, 

Lehtokoski,Aino, 

Kulovaara,Urho, 
t 

Salmenoja ,? ie ta r l , 

Rantala,Vii Jo, 

Lunime ,Alpo, 

Linna,Jalmari , 

-tl 

I , • 

' 'iir.i 



lii! m-
m 
i t: 

"i 

iffi' 

li'« 
m '•i li • m 

m til iii: 
l p,,:: 
I I I • , . 

f 
f 

ilnderöBon.SvQn CrUnnar Ju 

Jokinen, -¿mii. 

3 ^ • 

ValtlontillntarkaBta.1at. 

. 5 

Puheenjohtaja Ilmoitti, etta ruotsalaiaen eduskunta-

ryhmun taholta on ösitetty pyynti, että ryhmän tahol-

ta myötävaikutettaisiin ruotsalaisen eduskuntaryhmän 

valtiontilintarakastajaehdokkaan valitsemisen puolesta. 

Heidän ehdokkaanaan on Kästbacka. 

Lyhyen keskustelun jälkeen pyyntö hylättiin. 

Päätettiin ryhmäkokouköGlle ehdottaa, että ehdokkaik-

si valtiontilintarkastajain vaalissa ni^^.ettäisiin: 

Rantala, Viljo ja 

Paasonen,Armas. 

Varamiehiksi: 

Kajala,Olavi ja 

Karjalainen, 3etu. 

MuBtaaill&n 60-vuoti8päivä. 

Päätettiin ryhmän jäsenelle , tov. M u s t a s i 1-

1 a 1 1 e hänen täyttäessään 60 vuotta antaa ryhmän puo-

lesta muistolahja. 

V a k u u d e k s i : 

Puheenjohtai 
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•i 5 . 
Pankkivaltuujmiehtit. 

Päätettiin ryhmäkokoukselle ehdottaa, että ehdokkaik-

si pankkivaltuusniesten vaalissa nimettäisiin; 

Tanner,Väinö, 

Halo, Johan, 

Pekkala,Mauno ja 

Kilpi ,:i:ino, 

5 

V' iS' 

ouomen Pankin tilintarkastajat. 

Päätettiin ryhmäkokoukselle ehdottaa, ettli ehdok-

kaiksi 3uomuu Pankin tilintarkastajain vaalissa ninet-

täi 3iin: 

Kuusi sto,August, 

Eiltunen.Onni ja 

Aattelee,Hugo. 

Varamiehiksi: 

Lepistö ,Matti , 

•Yelling,Yrjö ja 

Peltonen,Onni. 
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P ö y t ä k l r i a 

Soslal ldömokrat i t t iden 3d us kuntaryhmän kokouksesta, joka p i -

d e t t i i n ryhmähuoneeasa eduskuntatalossa 26 pnä syyskuuta 

1939. nimenhuudossa m e r k i t t i i n po i ssao lev i ks i : Hakala,Hak-

k i la,Halonen . K i l p i »Ko ivu luh t i -Lehto ,Pent ta la ,Laat ika inen,J . , 

Salovaara,Svento,Tanner,'.Viik,Voionmaa Ja Väislinen. Puhetta 

j o h t i Pekkala ja pöy täk i r j an k i r j o i t t i Aa t te la . 
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1 S. 

KansanelaXeluitoksen v a l t u u t e t u t . 

P ä ä t e t t i i n v . v , ehdotuksesta, e t t ä ehdokkaiksi 

l lansaneläkelaltok^en v a l t u u t e t t u j e n vaa l i u var ten asete-

taan seuraavat: 

3 i l l anpää , : i i i na , 

Hi l l e l ä ,Amanda l l a t a r i i n a , 

Hi l tunen,Onni , 

Aattela.Hugo j a 

Brygguri Tuomas, 

sekä s i l t ä va ra l t a , e t t ä sac.daan kuusi va l tuu-

t e t t ua v a l i t u k s i 

Lonkalnen, Jussi ja 

hänen vararniehekseen 

Lepistö , ivlatt i . 

Varamlehiksl : 

Huotar i ,Aíini , 

l eh tokosk i ,A ino , 

¡luloVaara .Urho , 

:-3almenoja,Pietari, 

Kan ta la ,V i i j o , 

Lumme »AIdo, 

L i ima, Jalmari , 

ilndersson ,áven Gunnar ja 

) 'i 
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Jokinen ,iil'7iil. 

2 §. 

/ a l t i o n t i l i n t a r k a s t a j a t . 

P ä ä t e t t i i n v . v . ehdotuksesta, e t t ä v a l t i o n t i l i n -
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t a rkas t i t j a in vuul lasa si ryhmän taho l ta rayötävalku-

i 
t e t ö ruo t sa la i sen kansaupuolueen t i l in ta rkas taJaehdok-

kaL.n va l l tukai tu lemisen puoleatu, 

3hdokkttlköl k .o . vaa l ia var ten n imet t i in v .v . 

ehuotukeeöta: 

Hantula, Vi l jo Ja 
r f 

Paasonen,-Armas, 

Vararaiehiköi: 

Kajala,Olavi Ja 

Kar ja la inen , Eetu. 

r 

3 

Pankki-valtuuaniiohet« 

P ä ä t e t t i i n v ,v . ehdotuksesta, e t t ä ryhmän ehdok-

kaiksi paiikkivaltuusraiesten v a a l i s s a ase te taan : 

Tanner,Väinö, 

Helo,Johan, 

Pekkala,Mauno Ja 

K i lp i , iSino. 

(f • 4 S. 

Suomen Pankin t i l i n t a r k a s t a j a t . 

P ä ä t e t t i i n v .v . ehdotuksesta, e t t ä ryhmän ehdokkaik-

si Suomen Pankin t i l i n t a r k a s t a j a i n vaa l i s sa ase te taan; 

Kuusisto,August, 

Hiltunen,Onni Ja 

Aattela,Hugo. 

Varamiehlkai; 

Lepistö .¿ la t t i , 

•Veiling,Yrjö Ja 

Pel tonen, Onni. 

L ; ^ V a k u u d e k s i : 

r k i s t e t t u 



Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän valmistavan valiokunnan 
kokouksesta, joka pidettiin ryhmähuoneessa 3 pnä lokakuuta 
1939, Saapuvilla olivat: Bryggari,Kulovaara,LehtoKoski,Le-
pistö,Pekkala,Peltonen,0. ,Räisänen,Syrjänen,Welling ja Aattela. 
Puhetta johti Pekkala ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

. I 

i SI: 

1 §. 
Lähetystö, 

Kokoukseen saapui Suomen Rakennustyöläisten Liiton 
sihteerin johdolla rautateitten rakennustyöläisten lähetystö, 
jonka taholta kiinnitettiin kokouksen huomiota rautateitten 
rakennustyöläisten paltckausoloissa vallitseviin epä^cohtiin. 
Varsinkin suuriperheiset rakennustyöläiset ovat vaikeassa ase-
massa ja olisi heidän asemansa parantamiseksi rautateitten ra-
kennustöissäkin otettava käytäntöön n.s. lapsiavustusjärjes-
telmä. Myöskin asunto-olot ovat monilla rautatierakennustyo-
mailla varsin puutteelliset ja olisi niissä^cin pikaisesti 
saatava korjaus aikaan-

Kokouksen puolesta vastasi lähetystölle puheenjohtaja 
P e k k a l a selostaen lyhyesti niitä toimenpiteitä, joi-
ta ryhmän taholta on palkkakysymyksessä suoritettu. Vakuut-
ti, että ryhmä tulee kiinnittämään vakavaa huomiota lähetys-
tön esittämiin näkökohtiin. 
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V a k u u d e k s i : 

Puheenjohtaja. 

.hteeri 



Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän valmistavan valiokunnan 
ja Suomen Sosialidemokraattisen Puolueen Puoluetoimikunnan 
yhteisestä kokouksesta, Joka pidettiin eduskuntatalossa pank-
kivaliokunnan huoneessa 3 pnä lokakuuta 1929• Kokous alkoi 
klo 16. Saapuvilla olivat: Aaltonen,Andersson,G.,Fagerholm, 
Harvala,Helo,Korau,Kulovaara,Kuusisto,Lehtokoski,Lepistö,Linna, 
Paasio,Pekkala,Räisänen,Salmenoja,Salovaara,Syrjänen,Tanner, 
Welling,Wiik,Voionmaa Ja Aattela. Puhetta Johti Pekkala Ja 
pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

1 5. 
Hallitus ¡:;ohj an laajentaminen, 

Tanner: Ilaioitti, että maalaisliiton ja edistyspuolueen 
eduskuntaryhmien puolesta on käännytty hänen puoleensa ehdotuk-
sella hallituspohjan laajentamisesta. Ehdotusta perustellaan 
sillä, että nykyinen ajankohta on varsin vakava ja asiain näin 
ollen olisi saatava myöskin oppositio,iki:tä lukuunottamatta, 
mukaan hallitukseen. Hallituksen ohjelmaa ja päämiestä ei tul-
taisi muuttamaan. iiinisteripaikAoJa tarjottaisiin siis ruotsa-
laiseen kansanpuolueeseen ja kokoomuspuolueeseen kuuluville. 
Jos tarjoukseen saataisiin kielteinen vastaus, niin asia on 
sillä selvä ja maalaisliiton oikeisto tulisi rauhoitetuksi, 
se kun on tätä asiaa maalaisliiton keskuudessa ajanut. 

Puhuja lausui oraana käsityksenään, että kokoomuspuolue • 
ei tyytyisi yhteen ministeripaikkaan vesn vaatisi useampia 
ja asia saattaa kokoomuksen osa]ta raueta tähän. Huomautti, 
että Ruotsissa on hallituksen uudistamiskysymys ollut jo elo-
kuusta asti vireillä. Asia on kyllä tälle kertaa siirtynyt 
pois päiväjärjestyksestä, mutta saattaa tulla esille heti kun 
se tulee ajankohtaiseksi. Mainitsi vielä, että maalaisliitto-
laisella taholla uskontaan ruotsalaisen kansanpuolueen hy-
väksyvän e.m. tarjouksen. 

/ 

Räisänen: Oli jyrkästi sitä mieltä, ettei ole aihetta 
laajentaa hallituspohjaa Tannerin mainitsemaan suuntaan. 

Pekkala: Sikäli kun tiedän on maalaisliitto yksimieli-
nen hallituspohjan laajentaudsesta. Nyt ei ole varaa halli-
tusrintaman särkemiseen. 
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Linna: Uskoi ettei maalaisliitto nykyoloissa uskal-
la heittää sosialidemokraatteja sivuun hallitusvastuusta. 

Tanner: Objektiivisista syistä ei tarvitsisi halli-
tuspohjaa laajentaa. Asiathan voidaan hoitaa ryhmien välisillä 
neuvotteluilla. Eri asia on minkä arvon antaa toisten hallitus-
puolueiden vaatimuksille. Tilanne vaalien jälkeen on kyllS sel-
lainen, että porvarilliset puolueet yksinäänkin voivat muo-
dostaa hallituksen. 

Lepistö: Tiedusteli miten Suomen ja Neuvosto-Venajän 
välinen tilanne on kehittynyt. Onko odotettavissa neuvotteluja? 

Tanner: Kauppasopimusta Suomen ja Neuvosto-Venäjän 
välillä on hierottu kauan. Neuvottelut alkoivat jo v. 1928. 
Viime keväänä lähetettiin neuvottelijat Moskovaan, mutta ne 
keskeytyivät silloin kun venäläiset esittivät myöskin poliit-
tisia vaatimuksia. Tämän vuoden elokuussa ryhdyttiin Suomen 
taholta jälleen toimenpiteisiin neuvottelujen aloittamiseksi. 
Suomen hallituksen kirjelmään vastattiin kohteliaasti ja jo 
ensi viikolla saattaa tulla kutsu saapua neuvottelemaan. 

Welling: Ennenkuin tässä kokouksessa tehdään pää-
tös olisi meikäläisten ministerien otettava yhteinen kanta 
asiassa. Porvarillinen rintama voi muodostaa hallituksen. 
Olisi hyvä jos ei niin kävisi. Oli sitä mieltä, että Rautavaa-
ran paikan täyttäminen toisella miehellä ei ole kovinkaan vaa-
rallinen asia. 

Voionmaa: Piti tärkeänä, että sosialidemokraatit 
ovat täl]ä ajankohdalla mukana hallituksessa, jonka käsi-
teltäväksi voi tulla Suomelle elintärKeitä kysymyksiä.Piti 
suotavana hallituspohjan laajentamista. Jo se olisi parem-
pi, jos yksi ruotsalaisen kansanpuolueen jäsen saataisiin 
mukaan hallitukseen. Tällaisella täydennyksellä ei mitään 
menetetä. Piti mahdollisena hallituksen perinpohjaista 
uudistamistakin. Maalaisliiton keskuudessa ilmenevä hermos-
tuminen voi johtaa äkilliseen hallituspulaan. 

Aaltonen: Jos tahdotaan päästä hallituspohjan 
laajentamiseen, on toimeenpantava täydellinen korjaus. 
Asiasta ei päästä paikkailulla. Porvarit voivat muodostaa 
kokoomushallituksen, koska heidän hallussaan on eduskunnan 
enemmistö. Tässä vaiheessa emme voi kieltäytyä vastaamatta 
myönteisesti maalaisliiton ja edistyspuolueen taholta teh-

r ' • 
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tyyn ehdotukseen. 
Kulovaara: Piti tärkeänä, että sosialidemokraatit 

ovat hallituksessa mukana. Oli sitä mieltä, että kokoomus 
ei tulisi mukaan sellaiseen hallitukseen, jonka pääministe-
rinä on Cajander. Jos hallitusta ryhdytään perusteellisesti 
uudistamaan, niin silloin on pidettävä kiinni eduskunnan 
eri ryhmien välisistä voimasuhteista ja silloin meikäläisten 
olisi saatava haltuunsa kuusi ministeripaikkaa. 

Syrjänen: Jos nykyinen ajankohta olisi samanluontoi-
nen hallituksen perustamisajan kanssa, ei tulisi kyseeseen-
kään hallituspohjan laajentaminen. Tällä hetkellä on hallitus-
vastuu koetettava jakaa mahdollisimman laajalle pohjalle. 

Pekkala: Piti todennäköisenä, että kokoomuksen tahol-
ta vastattaisiin kielteisesti, jos k.o. puolueelle tarjottai-
siin paikkaa hallituksessa. 

Helo: Valtiovallasta on pidettävä kiini. Ei pitänyt 
tilannetta sellaisena, että voisi tulla kyseeseen puolueemme 
syrjäyttäminen hallituksesta. Ei pitänyt hallituksen kokoon-
panon laajentamista asiallisista syistä välttämättömänä. Asia 
muuttuu toiseksi, jos manööveristä on kysymys. Se ei ole ko-
vin suuri paha, mutta ei kovin Kunniallinenkaan. Viimeisenä 
hätävarana sitäkin voi käyttää. 

Tanner: Katselen tilannetta jokseenkin samoin kuin 
Helo. Ei meitä nyt voida jättää sivuun hallitusvastuusta. 
Mikä minua tässä asiassa vaivaa on se, että tiedämme teke-
vämme tarjouksen, johon tulee kielteinen vastaus. Jos tämä 
on maalaisliiton rauhoittamiseksi tarpeen , niin siihen voi-
daan mennä, mutta en minä siitä pidä. Tasavallan presidentti 
harrastaa tätä asiaa kovasti. 

Wiik: Suhtautuminen Neuvostoliittoon vaikuttaa asian 
ratkaisuun. Jos hallituksessa olevat toverimme ovat rauhalli-
sen ratkaisun kannalla , niin silloin hallituksessa pitää olla. 
Jos ehdotettu toimenpide on tarpeen maalaisliittolaisten rau-
hoittamiseksi, niin siinä tapauksessa se voidaan suorittaa. 

Fagerholm: Huomautti maalaisliiton ja edistyspuolueen 
kannasta tässä asiassa. 

Lehtokoski: Yhtyi niihin, jotka olivat myönteisen vas-

tauksen antamisen kannalla. 
m 

Räisänen: Ei meitä voida sivuuttaa hallitusvastuusta. 

il 

r-

!l 

I 

i ' 

H-t.' 



l i 
m.n 

f.. 

i f 
y m 
'lm ••i Äi'k 

m 

Salovaara: Ilmoitti kannattavansa maalaisliiton 
ja edistyspuolueen taholta tehtyä ehdotusta. 

Aaltonen: Ehdotti, että vastauksena maalaisliiton 

ja edistyspuolueen taholta tehtyyn tiedusteluun kään-

tymisestä kokoomus- ja ruotsalaisen kansanpuolueen halli-

tuksen täydentämistarkoituksessa, ilmoitettaisiin ettei 

kokous, vaikka se ei pidäkään hallituspohjan laajentamis-

ta tarpeellisena, tahdo asettaa esteitä maalaisliiton ja 

edistyspuolueen toivomalle e.m, toimenpiteelle, 

Voionmaa: Kannatti Aaltosen ehdotusta. Arveli että 
lopuksi joudutaan kuitenkin perinpohjaiseen hallituksen 
uudistamiseen. 

Syrjänen: Yhtyi Aaltosen ehdotukseen. 

Keskustelun päätyttyä hyväksyttiin 20 äänellä yhtä 
ääntä (Räisänen) vastaan Aaltosen ehdotus. Joka näin ollen 
tuli kokouksen päätökseksi. 

V a k u u d e k s i : 

Puheenjohtaja. 

Sihteeri. 

» 
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P ö y t ä 

Soaialidernokraattiaon lluskuntaryhmän valmistavan valiokunnan 

kokouksesta. Joka pidettiin ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 

3 pnä lokakuuta'1939. Kokous alkoi eduskunnan Istnnnon piiatyt-

tyt: klo 21,10. Saapuvilla olivat: Bryggari .Kornu,Knlovuara,Kuu-

sisto .Lehtokoski »Lepiatü,Linna.Pekkala,Peltonen,0.»Reinikainen, 

Häisäiiön,Syrjänen,Welling Ja Aattela sekä ministerit Fagerholm, 

Tanner Ja Voionmaa Ja puoluesihteeri Aaltonen. Puhetta Johti 

Pekkala Ja püytUkirjan kirjoitti At^ttel». 

1 S. 
Ryhmäkuri. 

Puheenjohtaja P e k k a l a ilmoitti, että valmis-

tuva valiokunta on kutsuttu koolle sen Johdosta, että ryhmän 

Jäsen Svento on eduskunnan tämänplivLiisessä istunnossa esit-

tänyt tasavallan sn.oJelulakla käsiteltäessä lausunnon, joka 

sitä kmmnellessu herätti mitä syvintä paheksumista ryhmäm-

me Jäsenissä, iii sillä hyvä, ottä hän esiintyi ryhmän kannas-

ta poikkeavalla tavalla; den lisäksi hän ylimlelisest 1 Ja 

•omaa tärkeyttään korostaen arvosteli ryhmän kantaa, vieläpä 

untol vääriä todi..tuksla asian käsittelystä sos.-dem. ryhmän 

keskuudessa. 

Räisänen: 21 tä;öä nyt ole maanjärlstystä tapah-

tunut. Kun yö nukutaan, niin rauhoitutuun. 

Voionmaa: Puhe oli loukkaava hallituksessa olevia 

ryhmän Jäseiiiä kohtaan. Lehtiin on saatava tieto, että Svento 

tässä asiassa edustaa vain Itseään. 

Tanner: Jollei Sventon esittämään laUoUiitcon puutu-

tc., niin sitten käy ryhrj:n toiminta mahdottomt^ksi. Huomisiin 

lehtiin on pantava Jyrlikä vastalause. 

Lepistö: Svento on sopimaton clemaan ulkoasiainva-

liokiuinan puheenjohtajana. 

Aaltonen: SilvottomuudeGta on tehtävä loppu. 

Lehtokoski: Ji pitänyt Sventon esiIntym^istä sopivana. 

Ryhmän puheenjohtajan olisi eduskunnan istunnossa pitänyt puut-

tua Sventon lausuntoon. Täss'* ryhmässä el tasavallan suojelu-

laki ole ollut käsiteltävänä. 

Reinikainen: Yhtyi siihen, että huomisiin lehtiin 

annetaan v.v. puolesta lausuma. 
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Brygguri : El Ihmete l ly t 3venton menet telyü. 

Jo hänen aikalaemmatkln eal lntymlöensa antavat 

a i h e t t a m u i s t u t u k s i i n . 

Kulovaara: 3osialicLemokraattlaen puolueen e r ä ä -

nä heikkoutena on p ide t t ävä s i t ä , e t t ä aen keskuudessa 

cn v a l l i n u t heikko k u r i . Val la t tomuut ta ei s a i s i 

t apah tua . Sventoa ei kuitenkc^an saada j ä r j e s t y k s e e n . 

Hänen puheensa o l i täynnä p i lkkaa Ja h ä v ä i s t y s t ä ryh-

mää Ja sen y k j i t y l s i ä Jäsen iä kohtt^an. 

L e p i s t ö : -31 pelkkä s e lo s tu s r i ' t ä , on myös ryh-

dyt tävä r a n k a i s u t o i m e n p i t e i s i i n . 

Eäiäänen: A s i a . o l i s i J ä t e t t ä v ä va r s ina i sen ryh-

mäkokouksen k ä s i t e l t ä v ä k s i . 

Syr jänen: Asiaan on t i u k a s t i puu tu t t ava , 

Vo5onmaa: Huomautti, e t t e i kokouksen os¿.notta-

J l s s a ole Ilmennyt -nitään k i ihkoa , on kybymys p e l -

käst"^ i t s e p u o l u s t u k s e s t a . 

Pekkala: On h a r k i t t a v a , onko v i i s a s t a s a a t t a a 

a s i a sanomalehtien p a l s t o i l l e , mutta Joihinkin r a n -

k a i s u t o i m e n p i t e i s i i n sen s i j a a n voitaneen r y h t y ä . 

Tanner: P i t i välttämättömänä s i t ä , e t t ä v . v . 

puoles ta saa te t aan huomisiin l e h t i i n lausuma. Rankai-

sut olmem:)! teenä voidaan a j a t e l l a s i t ä , e t t ä Sventoa 

kehol te taan eroamaan ulkoasia inval iokunnan puheenjoh-

t a j a n p a i k a l t a . 

Kuus is to : Huomautti miten a s i aa on sään tö jen 

mukaan k ä s i t e l t ä v ä . 

Keskustelun p ä ä t y t t y ä p ä ä t e t t i i n , e t t ä huoriiispäi-

, vänä 4/10 -39 i lmes tyv i in l e h t i i n saitctccan v . v . puo-

l e s t a Julki lausuma, Jonka l a a t i j o i k s i v a l i t t i i n pu-

h e e n j o h t a j a t P e k k a l a Ja H e i n i k ä i n e n , 

s i h t e e r i A a t t e l a Ja puo lues ih t ee r i A a l t o -

n e n . 

Sdel lä^naln i t tu jen henki lö iden laat iman lausuman 

sanamuoto o l i seuraava: 

" S i l i s e s s ä eduskunnan i s t u n i o s s a e s i t t i üos.-dem. 

ryhmän Jäsen Svento t a s a v a l l a n s u o j e l u l a k i a k ä s i t e l t ä e s -

sä lausunnon, Jossa a n n e t t i i n v ä ä r i ä t i e t o j a a s i an kä-

s i t t e l y s t ä ryhmässä. Tähän nähden Ja kun lausunnon sävy 

muutenkin o l i loukkaava Ja ryhmän omöksumun kannan vas t a inen , 

ryhmän valmistava va l iokunta e s i i n t u o paheksumisensa lausun-

non Johdosta sekä s a a t t a a päätöksensä t ä t e n Sos.-dem. Puo-

lueen Jäsenten Ja v a l i t s i j o i d e n t i e t o o n . " 

( J u l k a i s t u u s e i s s a l e h d i s s ä , mm Suomen Sosialidemokraa-

t i s s a 4/10-39) 

V a k u u d e k s i : 

j 

Puheenjoh ta ja 
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Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän valmistavan valiokunnan 
kokouksesta, joka pidettiin ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 
5 pnä lokakuuta 19S9. Kokous alkoi klo 18. Saapuvilla olivat: 
Bryggari,Hakkila,Kuusisto,Lehtokoski,Lepistö,Pekkala,Peltonen,0., 

I 

Reinikainen,Salmenoja,Syrjänen,Welling,Wiik ja Aattela sekä puo-
luesihteeri Aaltonen. Puhetta johti Pekkala ja pöytäkirjan kir-
joitti Aattela. 

1 §. 
Rautateitten rakennustyöläisten kir.1elmä. 

Kokoukselle esiteltiin rautateitten rakennustyöläisten 
kir.ielmä(Liite l). jossa kosketeltiin samoja asioita, joita 5/10-29 
v.v. kokouksessa käynyt rautateitten rakennustyöläisten lähetystö 
oli esitellyt. 

Lehtokoski: Asiaan on ryhmän taholta puututtava. Ryhmän 
olisi valittava lähetystö asiaa eteenpäin ajamaan. 

Welling: Huomautti edessä olevasta vaikeasta taloudelli-

sesta tilanteesta. 
Syrjänen: Kannatti Lehtokosken ehdotusta. 
Hakkila: Työväen palkkakysymyksiä ajettaessa olisi käy-

tettävä- sopivia menettelytapoja. 
Lehtokoski: Rautateitten rakennustyöläisten palkkakysy-

mykseen on myöskin valtiovarainvaliokunnassa kiinnitettävä huo-
miota. 

Salmenoja: Asian hoitaminen on vaikea juttu. Olisi kyet-
tävä antamaan tehokasta apua työttömyydestä kärsiville. 

Peltonen,0.: Jos ryhmä kannattaa perheavustusten antamis-
ta rautateitten rakennustyöläisille, olisi silloin myöskin val-
tion konepajatyöläiset asetettava samaan asemaan. 

Bryggari: Nykyään maksetaan yleensä rautateitten raken-
nustyöläisille sellaisia palkkoja, jotka ovat asianomaisilla paik-
kakunnilla käytännössä.Palkat ovat liian alhaiset. Lapsiavustus-
asiassa olisi otettava yhteys SAK:n kanssa. ' 

Keskustelun päätyttyä päätettiin asettaa toimikunta asiaa 
selvittämään. Toimikuntaan valittiin Bryggari,Welling ja Aattela. 

2 
Ryhmäkuri. 

Otettiin käsiteltäväksi v.v. kokouksessa 5/10-39(viimeinen 
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Sinä päivänä pidetty kokous) esillä ollut R. Sventon 
asia. 

Puheenjohtaja Pekkala esitti asiasta seuraavaa: 
"Sen lausunnon johdosta, jonka ryhmän jäsen Svento 

antoi tasavallan suojelulakia eduskunnassa käsiteltäessä 
ja joka ryhmän jäsenten keskuudessa on herättänyt yleistä 
tyytymättömyyttä, on valmistava valiokunta, kuten ryhmän 
jäsenille on tunnettua, saattanut heti keskustelun pää-
tyttyä julkisuuteen tiedonannon, missä Sventon menette-
lyä on paheksuttu. Samalla kun valmistava valiokunta odot-
taa, että ryhmä hyväksyy mainitun valmistavan valiokunnan 
toimenpiteen, on valiokunta vielä tänään käsitellyt asiaa 
ja todennut mm., 

että Svento lausunnossaan on esittänyt tasavallan 
suojelulain käsittelyn ryhmässä väärällä tavalla sekä et-
tei ryhmän tiedossa ole ryhmän Jäseniä,jotka pakotuksesta 
olisivat äänestäneet tasavallan suojelulain puolesta; 

että Sventon lausunnon sävy oli erittäin loukkaa-
va niin hyvin sos.-dera. ryhmää kuin sen jäseniä kohtaan; 

että kyseessäoleva Sventon esiintyminen ei ole ai-
noa laatuaan, vaan on hän ennenkin poliittisesti arkaluon-
toisissa tilanteissa esittänyt ryhmän omaksumasta kannasta 
poikkeavan kannan; 

että Svento on mitä suurimmassa määrin laiminlyö-
nyt eduskuntatyössä tärkeät ryhmäkokoukset olemalla v.1957 
pidetyistä 17 ryhmäkokouksesta läsnä vain 4:ssä,v.l9o8 pi-
detyistä 17 ryhmäkokouksesta vain 7:ssä ja tänä vuonna pi-
detyistä 16 kokouksesta,jossa nimenhuuto on toimitettu, 
vain 5:ssä (sitäpaitsi on ollut kolme sellaista ryhmäko-
kousta, jossa nimenhuutoa ei ole toimitettu); 

että Svento näin ollen varsin usein ryhmäkokouk-
sesta poissaolleena ei ole voinut tai tahtonut käsityskan-
tansa voittoon viemiseksi käyttää ryhmässä noudatettua ja 
ryhmän jäsenten aina hyväksymää tietä: sanan julistamis-
ta ryhmäkokouksessa, vaan on ryhmästä välittämättä vieläpä 
ylimielisestikin puhunut eduskunnassa ryhmää vastaan; 

että Sventon nyt kyseessäolevassakin tapauksessa 
olisi ryhmässä hyväksyttyjen periaatteiden mukaisesti ol-
lut tuotava asiansa ryhmän käsiteltäväksi; 

että Svento tällaisella menettelyllään samoinkuin 

1/ 
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KulJculaitoston Ja yleisten töiden ndnisteriölle« 

Kttluran lolcakuim 3 p:xi& minist eriössä Icäyneen Tien» 

haaran • Tiipnrin, Varkandu - YiiniJ&rm, OriTeden - Jinsän, Suo» 

lahden - HaapaJArren, Kontion&en TaiTalkosken ja Porin • H a ^ ^ 
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l A m raatatiorakannufityOlälstM lahetjstön IcanacMi kftytyyn keskus* 

telaun vi l tatan ssitfioime kunnioittaen s e u r a a j a ; 

Hautatierakemmstyöiaisten työpalkat orat Jatkurasti 

ol leet alhaisia, niinkuin y l e i s e s t i on tunnettua; T̂ Unän vuoksi työ« 

Iftiset ovat telueet lukuisia esityksiä palkkojen koTOittamisticsli 

v i i M k s l Tiime kesfikmm 6 p:na kulkulaitosten ja yleisten t ö i -

den ministeriöön jätetyssä k i r j a l l i s e s s a esityksessä. Seurauksena 

onkin ollut palkkoihin rfihäisec^^iä koroituksia, Jotka orat kuitakin 

olleet riittämättömiä» Viime aikoina on l isäksi ollut haTaittayissa 

kaikkien välttämättömien kulutustavarain hintojen kohoamista, mikä 

on tehnyt palkat entistäänkin riittämättömämmiksi* Kun l isäksi ot-

taa huomioon, että rautateiden rakennustyöläiset Joutuvat poikkeuk» 

setta vuaL. korkeconpia vuOkria, sekä kulvttamistaan tuot-

t e i s t a paikal l isest i lisääntyneen kulutuksen aiheuttaman korkeamman 

hinnan, ovat nykyisin maksettavat palkat käyneet todellakin r i i t t ä -
i 

mättöBiksi* Niinikfiän on rataraksnnastyömailla havaittavissa ea?inäl-|̂  

siä naita puutteellisuuksia Ja epäkohtia, Jotka ol is ivat hyvällä Ji 

Jestelyllä varsin helposti poistettavissa. TällÄisista epäkohdista 

Ja puutteeilisuttsista mainitsemae seuraaivaa: 

Asuntokysymys on ol lut Jatkuvana vaikeutena rataraken-

m s t y ö l ä i s i l l e « Jo se seikkm, että uusia rautateitä rakennetaso us 

asumattomien maastojen kautta, tekee asuntokysymyksen vaikeaksi. 

( liaaseutukyliasäkin on tavaUisimmin rakennukset ahtaita Ja muut oi 
1 

kin puutteelliaiA Ja tarkoitetut vain t a l o l l i s t e n omia perheitä vcî j 

teft. ) Kun paikkatonnalle » missä aeuntoja on harvaan, sea*| 
# , 

puu runsattonin ratarakennustyöläisiä, ovat nämä Jo ouutexddn ahtaat 

ja puutteeuiset asuaoDt Jaettava aekä paikallisen asujamiston etî S 

SMpuvim työläisten kesken. Ni&ih oUen on ilman muta selvää, ett§ 

airamaan Joudutaan varsin ahtaasti Ja käyttänfiän asuntoina sellaislfl^ 
I 

kin huoneistoja. Joita ei asunnoiksi alui^erin ole taxkoitettu. m 

' - ' V L 

tojen runses kysyntä m samaUa.omiaan kotroittuMSi sMBasiksl vähia«^ 

IdLn s o i v i e n huoneistojim vuoicrat aivan kohtuuttoidksl, mutta kun v»» 

linnan varaa e i oU^ on tyOli istea rnirlsenatu korotettu vudkru mäk- i 
I 

settava. Välttämätöntä olisikin» että valtiov«Uan puoleeta ryhdyt- ! 

t ä i s i i n iärJestUSän ratandeennastyteaille asimtoja, kosita vuia s i -

tä t i e t i asuntokysymys tulee parimnin hoidettua. 

Varsiiflcin suuriperheiset työläiset Joutufut kärsiirfUhi 

selGä alhaisten p a l t t o j m että puutteellisten asuntojen puolesta« B e i l 

l ä e i ole v a n a k i l p a i l l a parsomista asunnoista. Joita muutoiidila 
i 

vastenmielisesti vu(*rataan lapsirikkaille perheille. Jotta heidän 

asemaansa saataisi huomattavan^aa helpoitusta, o l i s i hei l le palkam 

l i s ä k s i myönnettävä n.s* Ispsiavustuksia, Jolta m«m* valtiem virani 
i 

Ja toimsnhaltijoills maksetaan. 

UyOe se seikka, että paikkakuntalaisille. Joita k i i -

reis^inä työaikoina pidetään ratarakennukailla työssä, o l i s i syytä 

varata työtä mahdoUisutfksien mukaan kantta vuoden, e t t s i aiheutet-

t a i s i h e i l l e työttömyyttä Juuri sellaisena aik«ia. Jolloin vapailla 

tyiteartckinoillaikin on työnsaanti kaikkein vaikeinta. TieteiddLn e t u t i - l 

s 
l a l l a työnsaantiin nähden on edelleeakin pidettävä vakinaisU ratara-) 

1 I 
kennustyöläisia. 

Sr&ät ratatyöpäälliköt ovat ottaneet tavidcseen i l n o i t -

taa t y ö l ä i s i U e t o i s e l l e radalle siirtämisestä vasta aivan viimeisel-

l ä hetkellä, ^ i usein vasta päivääkin ennen. Kan täl laisesta ä k U U -

sestä lähdöstä koituu t y ö l ä i s i U e monenlaista haittaa Ja ikävyikaSI» 

o l i s i suotavaa, että tämä ilmoitus annettaiiditt mahdolUsiiaBan aikai-

sin» Jotta asianomaisc&le t y ö l ä i s Ä l e Jäisi fdkaa nmittonsa JärJeetä-

miseen. Niinikään eräät t y ö p ä & l l t k ^ ovat m^lBtam&t työläisten vu;-
* 

paalippäoilceiikaia m.n. s i t e n , että kun työläinen. Joka palvelustaosi-

«aaa ansiosU on Jo saavuttanut vapaalippuoUceuden, Joutuu tyOttiihyy» 

dm t a i mmn seikan vuoksi erotettavaksi työlstä, e i hänelle anneti 
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^̂  ' V Q M l ^ ^ M n a n l l » > j a n t i . tM l a l r t — tapsriMissa o U a i 

' - M «OltteiilMadm. J « « u M a p a a r t i t lMk«Hn i t s a i M O ansiot« 
( 

tolMlU pÄlttatamnaltEV * 

« - ^^ ^ T f ö o M l i U n mo0iIi»HULalii talliliiteMi allhdan oXlfli ^ 

M M t n Mls f i i e i l B A y ^ m f a M . Nyt on t M q ^ t m t a t U a i s t a , ottft 

tjOUizian, joka on o l l a t rMtat iendmunatOiaaa ititfiolttaa aaiou m l 
• 

i4 vaotta i a Joutanat aan iHJOemm oloaaaa tsrtafflhyydaa •uoJcai esim. 

Xi» . • 

. ' - L' 

» » 

yhdaii tattkmdan tfOtMMaft» pfifiatao aaa jAIkaan t70h<la Ja eu 

r l t t amt^ iätm tyfStä m d n , on liSiialla amiatta a i n o a a t m liidastä 

taodaata t a l e raa looiip Taikka liBa o l i a l oUat olkaatct ta eaaaaan lo-
, s 

•an triidan Taodaa paXTaXakaaata, koaka ^öaahtaaa keakaytyxalnan on 

o l l a t lytiyt aikft aa b la ailiai^aiait hftaan ooaata tahdoataan. Tilinmak 

auaikolhin o l l a i nqrOa k i i a a l t a t t l T i Haoiaota, a t t a aa nakaettaioi M 

rftpdikflft» alkfi s i i r r a t t S i a l 3 ^ 6 pftiirill&» k a t w t&b&n a a t i on erii 

l ä r a taoa iUa tapahtanat» alstf t on aiheutaant hyrln psmftrrattflTlA va 

kaaksla tjrQl&iailla. 

Kaikkaan adaXl&aanottann T i i t a t aa saacna Inmnioittaan 

es i t t ää : 

_ a t t ä rautaUej^akemaikfiilla siakaettaiaiin t yö lä i a i l l e 

aauraavia a l inpia palkkoja: 

aMBattiaiebilla 8 ak» a ^ t y O r a i ^ i i l l a 7 ak Ja aaia i l le 

5 xak tunni l ta Ja ott& iiAitä palkkoja t axk ia ta t t a io i in aitS makaa kim 

elinkuBtannuataa hittnat kohoamt* 

a t t ä vc^paalippuoikaaa« Tapaat lääkatazpaet Ja l&SklLrln' 

koito anoat ta ia i ln nyOa t jäatokiJ&ia parkaan Jäaanil la aaaoin käin 

tyOntakiJOUla I t aa l l aan . 
a t t a Tal t ioa toioaata Tarat t idai ln aaantoja. Jo i ta koh 

taaUiaaa ta TVOlBraata aoaat ta ta l ln Läiatan aaattaTikai . 

atfUL la tkaraaU mtan toBaaka iUa tTOaaiolaTiUa t j o» 

I l i a i l l a xaakaattaiaiin n*a» lapaiaraataata aaaaaaa aahtaaaaa koin 

/X-, /to 

TaklaaiaiU» a a i t l m tImmi » | a tolaat ibalSi jat t la 

atML p a i k a l U a i l l a tyoiAlaUla T v a t t a i a t t e ayoa 

doUiaaakaian TnKiaaa l a l k a m a t i trOM« 

a t U latarakaanAca^lta to i aaUa i^ULivatMviila ^rOBi«» 

a i U a l l a o i t e t t e i a i i n «Unpolata TShiatain Tilkkoa a i i m t t t a -

paktaaia ta . 
» % * • 

^ t f t tjOiaiacAla, Joka tjOofffiiniAMi t a i naan tgrCaJaliP» 

doata r i ipparan ajyn Taokai Joataa aroanaaftt ott t ta oo a i t i aoaan ^ 
• * 

4 

t i o y t aaaTattaa Tapaalipan kftyttfioikaadaa, agfOaiiattBiaita TapMOtpfii« t 

at td tytetpolcii&in Tuoailasalain 6 Sm t o i a t a koMaa 
* 

t aUci t ta la i in aitan« a t t a i pjJiiiapflftn lomaan oikantaaMtan trOUtoaa 

tjrOaaktaan kataota katkaamn aan Taoittil« Joa liftn on Joal 

lajföMa t a i nmn Mnaatfi itaaatftAn viippanailtoaaB afTB TuolBii «ai 

tyOatä poia aaiau ykdan kandoiiadan» Ja att& aaatalTOlliainaalka a i 

katkaia ia i t^Oauhtaan Jatkaraiainitta 

Ja ett& t i l i t makaattaisiin aina xB&Axäpai¥&aä« 

Halaiagioaft» lokakonn 4 pina 1939« 
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R a u t a t i e r a k e n n u s t y ö l ä i s t e n l ä h e t y s t ö n t k . 

3 pnä a r v . ryhmän p u h e e n j o h t a j a n j a va lmis tusva l iokunnan kanssa käy-

mään keskus t e luun v i i t a t e n lähetämme kappaleen k u l k u l a i t o s t e n j a 

y l e i s t e n t ö i d e n m i n i s t e r i ö l l e t änään lähettämästämme k i r j e l m ä s t ä . 

Samalla halauamme l i s ä k s i m a i n i t a , e t t ä 

t y ö l ä i s e t p i t ä v ä t e r i k o i s e n t ä r k e ä n ä p a l k a n k o r o i t u k s i a , s i l l ä makset -

t a v a t pa lka t ovat a i k a i s i a , j o i s t a es imerkkinä mainitsemme m»m. Or i -

veden - Jämsän r a d a l l a makse t t ava t p a l k a t : ^ a i s t e n psilkka 32 50» s e -

k a t y ö l ä i s t e n 5 mk, k a l l i o n l o u h i n n a s s a 7 mk, vaunumäessä 6 mk, mont-

t u t ö i s s ä 6 mk j a k i r v e s t ö i s s ä 7 mk t u n n i l t a . Oso i tukseks i s i i t ä , e t t ä 

maksetut pa lka t e i v ä t o le r i i t t ä n e e t t y ö l ä i s t e n perhe iden y l l ä p i t o o n 

l i i tämme miikaan Längelmäen kunnan huo l to lau takunnan p u h e e n j o h t a j a n an-

t amas ta t o d i s t u k s e s t a j ä l j e n n ö k s e n , j o s t a käy s e l v i l l e , e t t ä h u o l t o -

lau takunnan on o l l u t a v u s t e t t a v a r a t a t y ö l ä i s i ä . P e r h e e l l i s e t r a t a t y ö -

l ä i s e t ovat t i e t e n k i n jou t imee t ikävimpään asemaan, s i l l ä he idän on 

j a e t t a v a sama ans io useamman perheen jäsenen kesken ku in p i e n i p e r h e i s -

t e n t a i po ikamies ten , j o t e n anomus l a p s i a v u s t u s t e n käytän töön o t t a -

m i s e s t a on t ä y s i n o i k e u t e t t u . Myös asuntokysymys on n i i t ä a s i o i t a , 

jonka j ä r j e s t e l y y n l ä h e t y s t ö n m i e l e s t ä o l i s i v a l t i o v a l l a n t o imes t a 

r y h d y t t ä v ä . Esimerkkinä t ä s s ä s u h t e e s s a mainitsemme muutamia t a p a -

u k s i a e d e l l ä m a i n i t u l t a r a t a t y ö m a a l t a : Asuntoja on olemassa tava t toman 

vähän j a ovat ne y l e e n s ä he ikossa kunnossa. Vuokra on l u k u i s i s s a t a p a -

u k s i s s a noin 10 mk n e l i ö m e t r i l t ä , j o s asTmto on vähänkin k u n n o l l i n e n . 

T y ö l ä i s t e n on l i s ä k s i k ä y t e t t ä v ä s e l l a i s i a k i n a s u n t o j a , joka on Enso-

p a h v i l l a maa la i s tuvan nurkkaan e r i s t e t t y kopp i . Mutta p u u t t e e l l i s i a k a a n 

a s u n t o j a työmaiden l ä h e i s y y d e s s ä e i o l e r i i t t ä v ä s t i vaan löy tyy e s i -

merkke jä , e t t ä t y ö l ä i s t e n on a s u t t a v a jopa 9 k i l o m e t r i n päässä työmaal ta . 

Kun e d e l l ä m a i n i t u t l ä h e t y s t ö n t a h o l t a e s i t e -

t y t toivomukset ovat s e l l a i s i a , e t t ä ne t o t e u t e t t u i n a v a a t i v a t v a r o j a , 
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V̂v Vî xolisi toivottavaa, että arv. ryhmän taholta kiiMii^ttäisiin asiaan^ 
. u • i » I J 

vakavaa huomiota ja valtion ensi vuoden menoarviota vah^stöttäessa va-
rattaisiin tarpeoDLliset määrärahat edellämainittuja tarkoituksia var-tnii 
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harkitsemattomalla kirjoittelullaan ryhmän ja puolueen sekä 
puoluetovereiden toiminnasta on antanut aseita valtiollisten 
vastustajiemme käsiin vahingoittaen siten sekä sos.-dem.ryh-
mää että puoluetta; 

että Sventon lausunto myös terveen parlamenttarismin 
kannalta oli valitettavaa, ja 

että saraalla kun ryhmän ja puolueen edun nimessä tällai-
selle asiain menolle on asetettava tehokas este, Sventon menet-
telyn johdosta on ryhdyttävä rankaisutoimenpiteisiin. 

Tässä tarkoituksessa ehdottaa valmistava valiokunta, 
huomioonottaen myöskin Sventon aseman ulkoasiainvaliokunnan 
puheenjohtajana, I 

että Sventolle annettaisiin ankara varoitus,kehoittaen 
häntä pyytämään eroa ulkoasiainvaliokunnan puheenjohtajan toi-
mesta ja että tieto tästä ryhmän päätöksestä perusteluineen 
lähetettäisiin paitsi asianomaiselle piiritoimikunnalle myös 
puoluetoimikunnalle." 

Wiik: Ei pitänyt sopivana sitä, että v.v. 2/10 antama 
lausuma saatettiin julkisuuteen myöskin porvarilehtien välityk-
sellä. Pekkalan esittämien numerotietojen, jotKa koskivat pois-
saoloja ryhmäkokouksista, tarkistaminen olisi tarpeen. 

Aattela: Huomautti edellisen johdosta, että hän on koet-
tanut huolellisesti tarkastaa pöytäkirjat ja on sen perusteella 
antanut puheenjohtajalle e.ra. numerotiedot. 

Lehtokoski: Yhtyi siihen, että Sventolle annetaan varoi-
tus eduskunnassa pitämänsä puheen johdosta. 

Bryggari: Huomautti Sventon aikaisemmasta toiminnasta. 
Ei ole tyydyttävä vain toteamaan Sventon ylimielinen käyttäyty-
minen.Kurinpitotoimenpide on paikallaan. Myös olisi otettava sel-
vyys poissaolojen aiheesta. 

Hakkila: Työväen keskuudessa on yleensä pyritty noudat-
tamaan järjestystä ja kuria. Tämä on ollut leimaa-antavaa myöskin 
ryhmän toiminnalle. Huomautti, että Sventon tapausta on katseltava 
sitä taustaa vastaan, että hän on sivistynyt henkilö ja on ollut 
useat vuodet puolueen leivissä. Sekä "sopottamisesta" että puolueen 
häpäisemisestä on tehtävä loppu. Työväki ei ymmärrä tällaisena 
aikana kurittomuutta. 

Lepistö: Svento on "tuulien haistelija". Hänen puheensa 
oli varmaankin tarkan harkinnan tulos. Eikö häntä voisi toistai-
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seksi erolttaa ryhmän jäsenyydestä? 

Aaltonen: Puheenjohtajan esittämä ehdotus perusteluineen 

o l i täsmäll isest i ja objekt i iv isest i tehty, eikää siinä ol-

lut henkilökohtaista sivumakua. Se o l i s i hyväksyttävä, Sven-

ton puheen tyyli osoittaa, että se o l i ennakolta harkittu. 

Edesvastuttomasta esiintymisestä on tehtävä loppu. 

Reinikainen: Elämme valkeita aikoja.Suurissa kysy-

myksissä on oltava yksimielisiä.Kannatti puheenjohtajan eh-

dotusta. 

Peltonenko.: Yhtyi Pekkalan ehdotukseen. 

Kuusisto: Kannatti Pekkalan ehdotusta. Ei o l i s i vielä 

pantava l i ikkeel le raskasta ryhmästä eroittamiskoneistoa. 

Welling: Oli s i tä mieltä, että Sventoa ei nykyisen 

tilanteen huomioonottaen o l i s i -kehoitettava eroamaan ulko-

asiainvaliokunnan puheenjohtajan paikalta. Muilta kohdilta 

yhtyi Pekkalan ehdotukseen. 

Syrjänen; Ryhmä ei voi luottaa Sventoon myöskään 

ulkoasiainvaliokunnan puheenjohtajana, joksi hänet on va-

l i t tu ryhmän jäsenenä ja ryhmän luottamusta nauttivana. 

Keskustelun päätyttyä hyväksyttiin äänestyksettä 

Pekkalan ehdottama päätös perusteluineen. 

3 5. 

Rautatien rakentaminen PQh.1ois-Suomeea. 

Kuusisto: Ryhmässä o l i s i tehtävä päätös hallituksen 

esityksestä rautatien rakentamisesta Rovaniemeltä Sodanky-

lään, 

Lyhyen keskustelun jälkeen asia pantiin pöydälle. 

4 S. 

Sotati lalain muuttaminen. 

Wiik: Ryhmän o l i s i määrättävä kantansa perustusla-

kivaliokunnassa parhaillaan käsiteltävänä olevaan ed. Kukko-

sen aloitteeseen sotat i la la in muuttamisesta. 

Asian käsittely s i i r r e t t i i n huomena pidettävään v.v. 

kokoukseen. 

V a k u u d e k s i : 

P ö y t ä k i r j a 

Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän kokouksesta, joka pi-

dettiin ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 6 pnä lokakuuta 1939« 

Kokous alkoi klo 19» nimenhuudossa merkittiin poissaoleviksi: 

Eskola,Hakala,Hlilelä.Karjalalnen.Kolvuluhti-lehto ,Komu,Kulo-
« 

vaara »Lindqvist,Lindström,Lohkainen ,Ium]ne,Metsäranta,Mustasll-

ta , RaatIkäinen,J.,Hydberg(puhujatehtävä),Häi8änen,3vento, 

Turkka,Wlrtanen,Voionmaa'ja Väisänen. Puhetta johti Pekkala 

ja pöytäkirjan k i r j o i t t i Aattela. ' 

1 §. f 

Lähetystö. 

Ryhmäkokoukseen saapui lähetystö, jossa oli jäseninä t 
henkilöitä useista Lapin läänin kunnista. Lähetystön puolesta 

lausuttiin ryhmälle toivomus, että se myötävaikuttaisin ed. 

¿uneksen rautatiealoltteen hyräksytyksitulemiseen, sekä kiin-

n i te t t i in huomiota slkäläiöiin malmi- ym luomionrikkaukslln. • 
• t 

» 

.Lähetystön taholta pidettiin suotavana k.o. luonnonrikkauksien 

tutkimista ja vuorityön käyntiin saattamista Lapissa ja pyy-
f 

dettiln ryhmän kannatusta tutkimustyön aikaansaamiseen. 

Puheenjohtaja P e k k a l a vastaai ryhmän puolesta 

huomauttaen aluksi, että rautatie- ja liikenneasiat ovat luon-

-teeltaan s e l l a i s i a , että n i i s sä hyvin voimakkaasti tulee esi in 

paikall iset näkökohdat ja etupyrkimykaet. Hyhmä on aina koetta-

nut ottaa huomioon yleiset edut ja kansantaloudelliset näkökoh-

dat. Ĥ hmä tulee kinnittämään vakvaa huomiota lähetystön es i t -

tämiin seikkoihin. 

' 2 §. 

Ryhmäkuri. 

Puheenjohtaja P e k k a l a e s i t t i seuraavan valmis-

tus valio kunnan selostuksen ja ehdotuksen: 
i 

''Sen lausunnon johdosta, jonka -ryhmän Jäsen 3vento 
« 

antoi tasavallan suojelulakia eduskunnassa käsiteltäessä Ja 

Joka ryhmän Jäsenten keskuudessa on herättänyt yleis tä tyyty-

mättömyyttä, on valmistava valiokunta, kuten ryhmän Jäsenille 

on tunnettua, saattanut heti keskustelun päätyttyä Julkisuuteen 

tiedonannon, missä-Sventon menettelyä on paheksuttu. Samalla 

; 
? , 

t. 

i I if 

! 
h 

i n 
ivllt-d 

m 



Ifl: 
l 
t 

y i f T 
il 

w 
m 

iii 
I 

• 

! 

I 

IS'! 

¿•ii 

Sf 
• i 

Í 

Í • 1 . i 
I, 

f- • i - S^iS^iTÍ' '"VPtj ; T l 

Pf i? 

i i . j; 

l • 
ii 

li Í 

j. I ! 

Í' 

i , 
I Í I 
Í • 

I l: . . Í : f 

1 i-i 

kun valmi ötavti vallokuntu odottaa, e t tä ryhmä hjrväksyy 

mainitun valmistavan valiokunnan toimenpiteen, on va-

liokunta vielä ttoään käs i te l ly t asiaa Ja todennut mm., 
Ai 

e t tä Svento lausunnossaan on es i t tänyt tasa-
f 

vallan suojelulain käsi t te lyn ryhmässä vääräl lä t a -

va l la sekä e t t e i ryhmän tiedossa ole ryhmän jäseniä, 
f 

Jotka pakotuksesta o l i s ivat äänestäneet tasavallan 
~ < I f f 

suojelulain puolesta; 
r t t • « 

e t t ä Sventon lausunnon sävy o l i e r i t t ä i n 
» r ' f I 

loukkaava ni in hyvin.aos.-dem. ryhmää kuin sen jä-

seniä kohtaan; 
» 

e t t ä kyseessäoleva Sventon esiintjrminen 

el ole ainoa laatúaan, vaan on hän ennenkin p o l i i t -

t i s e s t i arkaluóntoislssa t i l an t e i s sa es i t tänyt ryh-

män omaksumasta kannasta poikkeavan kannan; 

' e t tä Svento on mitä suurimmassa määrin 

laiminlyönyt eduskuntatyössä tärkeät ryhmäkokoukset 

'olemalla v. 1937 pidetyis tä 17 ryhmäkokoukaesta l ä s -

nä vain 4 :ssä , v. 1938 pidetyis tä 17 ryhmäkokoukses-

ta vain 7:i5Sä Ja tänä vuonna pidetyistä 16 kokouk-

ses ta , Jossa on nimenhuuto toimite t tu , vain 6 : 8 S ä 

( s i t äpa i t s i on ol lut kolme se l l a i s t a ryhmäkokousta, 

jossa nimenhuutoa el ole to imi te t tu) ; 

e t tä Svento näin ollen varsin usein ryhmä-

kokouksesta poissaolleena el ole voinut t a i tahto-

nut käsityskantansa voittoon viemiseksi käyttää ryh-

mässä noudatettua Ja ryhmän Jäsenten aina hyväksymää 

t i e t ä : sanan Julistamista ryhmäkokouksessa, vaan on 

ryhmästä väl i t tämättä vieläpä yl imiel ises t ik in puhu-

nut eduskunnassa ryhmää vastaan; 
« 

e t tä Sventon nyt kyseessäolevassakin t a -

kauksessa o l i s i ryhmässä hyväksyttyjen r^erlaattel-

den mukaisesti ol lut tuotava asiansa ryhmän käs i t e l -

täväksi; 

t , 
e t tä Svento t ä l l a i s e l l a menettelyllään sa-

moinkuin harkitsemattomalla k i r j o i t t e l u l l a a n ryhmän 
Ja puolueen sekä puoluetovereiden toiminnasta on an-
tanut ase i ta v a l t i o l l i s t e n vastustajiemme käsiin vahingoittaen si ten sekä sos.-dem. ryhmää e t t ä puo-

lue t t a ; 

e t tä Sventon lausunto myös terveen parlamentta-

riamin kannalta oli va l i t e t t ava , Ja . 

e t tä samalla kun ryhmän Ja puolueen edun nimes-

sä t ä l l a i s e l l e asiain menolle on asetettava tehokas es-

t e , Syenton menettelyn johdosta on ryhdyttävä rankaisu-

' toipienpitelslin« 

Tässä tarkoituksessa ehdottaa valmistava va-

liokunta, huomioonottaen myöskin Sventon jftseman ulko-

asiainvaliokunnan puheenjohtajana, 

e t t ä Sventolle annet ta is i in ankara varoi tus , 

kehoittaan häntä pyytämään eroa ulkoasiainvaliokunnan 

, puheenjohtajan toimesta Ja e t t ä t i e t o t äs tä ryhmän pää-

töksestä perusteluineen l ähe t e t t ä i s i i n pa i t s i asiano-

maiselle piiritoimikunnalle myjtJs puoluetoimikunnalle." 

Kivisalo: Ehdotti asian pantavaksi pöydälle, 

jo t ta Svento sa is i t u l l a kokoukseen. 

Ampuja: Huomautti e rä i s tä aikaisemmista kurin-

p i toas io i s ta . Sventolle on annettava oikeus purkaa i t -

seään. 3hdpttl e t t e i enää ryh ly t t ä i s i mihinkään toimen-

p i t e i s i i n as iassa , vaan se j ä t e t t ä i s i i n v.v. sanomaleh-

dlssä Julkaiseman lausuman varuan. 

Huotari: Yhtyi muuten v.v. ehdotukseen pai t -

sl ei siihen kohtaan, jossa kehoi te t ta i s i in Sventoa eroa-

maan ulkoasiainvaliokunnan puheenjohtajan paikal ta . 

Hiltunen: Yhtyi v.v. ehdotukseen. Svento on 

ulkoasialnvaiiokunnun puheenjohtajana ryhmän luottamus-
* 

, miehen ominaisuudessa. 

'.yiik: Olen jo v .v . o l lu t s i l l ä kannalla, e t t e i 

asia anna aihet ta enempiin toimenpiteisi in. On paikallaan 

antaa Sventolle varoi tus, mutta häntä ei o l i s i keholtettava 

eroamaan ulkoasiainvaliokunnan puheenjohtajan toimesta. 

Kääriäinen: Kannatti Kivisalon ehdotusta. Syy-

tet tyäkin o l i s i kuultava. ^ 

Pekkala: Huomautti ede l l i s e l l e , e t tä Sventon o l i -
« • M 

si pitänyt kuten muidenkin ryhmän Jäsenten saapua tähän ko-

koukseen. iäl kenellekään ole l ähe te t ty erikóiskutaua. 

Pyy: Yhtyi v .v . ehdotukseen. Sventon kanssa el 
tavallinen rinlmies ole voinut keskustella. Hänelle ehdo-
tetaan varsin l ievää rangaistusta . 
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Sundström: Yhtyi Huotariin aiinä, ettei Sventoa ke-
holtettaisi eroamaan ulkoaslalnvalloktuinan puheenjohta-
jan paikalta* 

Salovaara: Sanoi sanoneensa Sventolle heti kun tä-
mä poistui eduskunnan puhujalavalta, että sellaisen pu-
heen jälkeen hänen palkkansa ei ole ryhmässä, iähdotti 
että Svento eroitettaisiin ryhmän -jäsenyydestä. Hänen 
puheensa oli ryhmää ja aen jäseniä törkeällä tavalla 
sotvaava* 

Hakkila: Huomautti Sventon asemasta puolueessa ja 
ryhmässä. Kukaan ei voi valittaa etteikö Sventoa ole 
kohdeltu hellävaraisesti. Häntä on kuritettu liian vä-
hän* Jos jostakin toisesta henkilöstä olisi kysymys, 
ei pelkkä varoitus riittäisi. 

Bryggari: 3i v.v. ehdotus ole liian ankara vaan 
pikemmin päinvastoin. Svento on ennenkin häväissyt 
eduskuntaa ja -edustajia, mm hän on julkaissut kirjan 
^3duskunta ja edustajat", jota iki taholla on käytet-
ty meitä vastaan. Yhtyi v.v. ehdotukseen. 

Pitkäsilta: Yhtyi v.v. ehdotukseen. 3e ei ole 

liian anltara. 
Sillanpää: "Yhtyi Hakkilan lausuntoon. Kannatti 

v.v. ehdotusta. 
Salovaara: Luopui ehdotukaestaan, koska se edel-

lyttäisi uuden ryhmäkokouksen ja sovinto-oikeuden aset-

tamista tässä asiassa, niinkuin ryhmän säännöt määrää-

vät .Kannatti näin ollen v.v. ehdotusta. 

Huotati: 3i pitänyt viisaana menettelynä sitä, 

että Sventoa kehoitetiiaft eroamtian ulkoasiainvalio-

kunnan puheenjohtajan toimesta. 
Kuittinen: Yhtyi v.v. ehdotukseen. 
Salmela-Järvinen: Jokaisella ryhmän Jäsenellä 

olisi ollut tilaisuus mennä eduskunnan puhujalavalle 

keimailemaan kansalaisvapauksien puoltamiaella. Kan-

natti v.v. ehdotusta. 
Lepistö: Huomautti Huotarin lausunnon johdosta, 

että Juuri nykyhetki paikoittaa hyväksymään v.v. ehdo-

tuksen. 
Iteskustelun päätyttyä toimitetussa äänestyksessä 

hylättiin ensin kalkilla äänillä(ääniä ei laskettu) 
kahta ääntä vastaan Kivisalon tekemä ehdotus. 

Tämän Jälkeen hyväksyttiin kalkilla äänillä 
(ääniä ei laskettu) kuutta ääntä vastaan v.v. eh-
dotus, Joka täten tuli ryhmän päätökseksi. 

3 §* 
Ilmoitusasia. 

Puheenjohtaja ilmoitti, että seuraava ryhmän 
kokous pidetään huomena. perjantaina 6/10 ryhmä-
huoneessa alkaen klo 12, ja v.v. kokous samana päi-
vänä alkaen klo 11. 

V a k u u d e k s i : 

Puheenjohtaj 

lihteeri. 

T a r k i s t e t t u : 
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Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän valmistavan valiokunnan 
kokouksesta, Joka pidettiin ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 6 pnä 
lokakuuta 1939. Saapuvilla olivat: Bryggari,Komu,Xuusisto,Lehto-
koski,Linna, Lonka inen, Pekkala, Peltonen, O . ,Reinikainen,Syrjänen, 
Welling,Wiik Ja Aattela sekä Kansan Työn päätoimittaja Leino. 
Puhetta Johti Pekkala Ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

1 §. 
Rautatien rakentaminen Rovaniemeltä Sodankylään. 

Otettiin käsiteltäväksi ryhmän kannan määrääminen halli-
tuksen esitykseen rautatien rakentamisesta Rovaniemeltä Sodan-I •• 
kylään. ( Asiaa on aiicaiseraminkin käsitelty.) 

Kuusisto: Selosti asian käsittelyä valtiovarainvaliokunnan 
kulkulaitosJaostossa Ja siellä kuultujen asiantuntijain lausunto-
ja. Toi esiin useita kielteisiä seikkoja mainitun radan rakenta-
misesta. Radan rakentamiseen kuluisi suurin osa suhdannerahastoa. 
Hallituksen esitys on annettu ennenkuin suuntaa on tutkittu.Asia 
on Jaostossa pantu pöydälle. Ehdotti asian käsittelyn lykättä-
väksi siksi kunnes valtiovarainvaliokunta on saanut hallituksen 
suunnitelman talousarvioesitykseen nyky tilanteen johdosta teh-
tävistä muutoksista. 

Pekkala: Asian käsittelyssä ei näytetä tuovan mitään uut-
ta esille. Työttömyysneuvosto on yksimielinen töiden Järjestämisestä 
lappiin. Vaikuttaa haetulta syyltä kun vedotaan liikenteen vaikeu-
tumiseen Jäämerellä. Malmialaeista on saatu ristiriitaisia tietoja. 
Kuusiston ehdotus asian käsittelyn lykkäämisestä on maalaisliit-
tolainen keksintö, sillä taholla kun haluttaisiin sijoittaa kaikki 
käytettävissä olevat varat puolustuslaitokseen. 

LLnna: Piti ihraeellisenä sitä, että meikäläiset miehet 
asettuvat vastustamaaan hallituksen esitystä Ja ryhtyvät Juonit-
telemaan maalaisliittolaisten kanssa. Porkosen-Pahtavaaran malmi-
alue ei ole merkityksetön, vaan se tulee olemaan tärkeä vientiämme 
silmällä pitäen. 

Welling: Huomautti, että asian aikaisemmissa vaiheissa ei 
ole käsitelty sen rahallista puolta. Ei vastustanut hallituksen 
esitystä. Jos rahat riittävät sen toteuttamiseen. Asia voisi olla 
Jonkin aikaa pöydällä. On seurattava tilanteen kehittymistä. 
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Aattela: Hallituksen esityksessä on hyvin perus-
teltu nyt k.o. radan tarve. Yksistään työttömyyden torju-
mista silmällä pitäen olisi radan rakennustyöt aloitetta-
va. Asian rahoituspuoli on uskottava hallitukselle. Täällä 
on esiinnytty kovin varmasti hallituksen esitystä vastaan. 
Tapahtuu ensi kerran jolloin suurimman hallituspuolueen 
taholta epäillään hallituksen kykyä hoitaa täraänluontoi-
nen asla. 

Peltonenko.: Puhui ns.s. runkoratasuunnan puoles-
ta. Ellei hallitus ole kovin kiinteästi esityksensä hy-
väksymisen kannalla, olisi se hylättävä. 

Bryggarl: Asla on tuotu ryhmään, jotta se ottai-
si vastuulleen kysymyksen ratkaisun. On tahdottu saattaa 
asialliset näkökohdat v.v. ja ryhmän tietoon, jotta vas-
tuun suuruus tunnettaisiin. Työasioiden järjestämisessä on 
otettava huomioon ei vain Lapin ja Perä-Pohjolan vaan 
koko maan tarpeet. 

Reinikainen: Asia on kiireellisesti ratkaistava, 
jotta varat tulisivat sidotuiksi tuottaviin tarkoituksiin. 
Puhui vielä asian poliittisesta puolesta. 

Kuusisto: Olisin iloinen, jos olisin yhtä helpos-
sa asemassa kun ryhmätoverini kulkulaitosvaliokunnassa. 
Siellähän ei ole tarvinut kiinnittää erikoista huomiota 
asian rahalliseen puoleen. Kulkulaitosvaliokunnan mie-
tinnön perustelut ovat kielteiset vaikka ponsi onkin 
myönteinen. Lupasi totella ryhmän päätöstä. 

Lehtokoski: Yhtyi Kuusiston epäilyihin. Ei ole 
kovin hyvä, että etelästä viedään työmiehiä kauas poh-
joiseen. 

Syrjänen: Oli hallituksen esityksen kannalla. 
Keskustelun päätyttyä päätettiin kahdeksalla 

äänellä kolmea ääntä vastaan, että asiaa ei ole valtio-
varainvaliokunnassa eikä sen jaostossa pantava pöydäl-
le vaan jarruttamatta käsiteltävä. 

2 
Eräiden puolustuslaitoksen töissä 

olevien kirjelmä. 
Esiteltiin eräiden Viipurin läänin alueella 

puolustuslaitoksen töissä olevien työläisten kirjelmä. 

jossa kerrottiin polilttlsluontoisista mielipidevainoista 
ja töistä eroittamisista. 

Merkittiin saapuneeksi ja kirjelmä saatetaan meikä-
läisten valtiovarainvaliokunnan jäsenten tietoon asianomai-
sella tavalla huomioonotettavaksi.( Sihteeri jättänyt tov. Hiltu-
sen tehtäväksi saattaa kirjelmän sisältö mm. puolustusministerin 
tietoon.) 

V a k u u d e k s i : 

Puheenjohtaja 

il I 
i • ri-

eerl. 

1 

1 ;v'. • ..ii' 

i 



i 

c 
V 
'i 

Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän kokouksesta, joka pidettiin 
ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 6 pnä loka^cuuta 19S9. Nimenhuu-
dossa merkittiin poissaoleviksi: Ampuja,Andersson,G.,Fagerholm, 
Hakkila,Hiilelä,Kekäläinen,Koivulahti-Lehto,Lepistö,Lonkainen, 
Metsäranta,Räisänen,Salnenoj a,Salovaara,Sillanpää,Sundström,Sven-
to,Tanner,Turkka,v;irtanen,Voionmaa Ja Väisänen. Puhetta johti 
Pekkala Ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

1 5. 
Läsnäolo-oikeus. 

Päätoimittaja Jalmari Leino Viipurista, entinen ryh-
män Jäsen, pyysi lupaa saapuvillaoloon ryhmän kokouKsessa, 
suositteli Pekkala. 

Pyyntöön suostuttiin. 

2 §. 
Rautatien rakentauiinen Rovaniemeltä Sodankylään. 
Otettiin jälleen käsiteltäväksi hallituksen esitys 

rautatien rakentamisesta Rovaniemeltä Sodankylään. 
Valuistava valiokunta ehdotti, että asia olisi vii-

vytyksettä käsiteltävä valtiovarainvaliokunnassa. Ehdotus 
johtuu siitä, että on ehdotettu asia pantavaksi pöydälle 
siksi kunnes hallitus on ehtinyt antaa valtiovarainvalio-
kunnalle suunnitelman nykyisen tilanteen johdosta talous-
arvioesitykseen tehtävistä muutoksista. 

Kuusisto: Selosti asian käsittelyä valtiovarainvalio-
% 

kunnan kulkulaitosjaostossa. Toi esiin monia hallituksen esi-
tykselle kielteisiä seikkoja. Asian rahataloudellinen puoli 
on huolestuttava. Työttömyyden hoitaminen kävisi tämän esi-
tyksen hyväksymisen jälkeen Etelä-Suomessa vaikeaksi. Rauta-
tien rakentamista puoltavat syyt ovat vähentyneet. Asian tut-
kiminen vie kaksi viikkoa, miksi ei siis voida lykätä kysy-

/ 
myksen käsittelyä valiokunnassa. 

Kulovaara: Oli hallituksen esityksen hyväksymisen kan-
nalla. Ei ole esitetty pätevää syytä käsittelyn lykkäämiseen. 
Valtiovarainministeri Ja kulkulaitosministeri puoltavat esityk-
sen hyväksymistä. 

Penttala: Huomautti että radan vastustajat ovat keksi-
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neet paljon verukkeita viivyttääkseen ratkaisua ja jar-
ruttaakseen hallituksen esityksen toteuttamista, 

Reinikainen: Kulkulaitosininisteri, tov. Salovaa-
ra ilmoitti, että asiaa ei saa yhtään lykätä. Kun asian 
ovat toverit Salovaara ja Tanner panneet alulle, ei si-
tä pitäisi ryhmän taholta vastustaa, 

Peltonen,M,: Kertoi oloista Perä-Pohjolassa. Si-
käläisestä väestöstä elää suuri osa metsätöiden varassa, 
ellei niitä ole seuraa työttömyys. Ryhmän olisi yksimie-
lisesti hyväksyttävä hallituksen esitys. 

Bryggari: Kertoi eräistä asiaan liittyvistä sei-
koista kuten malmitutkimuksista, radan kannattavaisuus-
laskelmista, työttömyysasiain hoitamisesta, rahoitusky-
myksestä j.n.e. Sanoi kannattavansa hallituksen esitys-
tä, jos ryhmä on sen kannalla. 

Hiltunen: Minusta tuli tämän radan kannattaja 
kun kuulin eräässä paikassa, että kaikki siviilityöt pi-
täisi lopettaa ja varat käyttää puolustuslaitoksen tar-
peisiin. Poikkeukselliset olot huomioonottaen tämä asia 
pitäisi päättää mahdollisim-nan nopeasti. 

Keŝ ĉustelun päätyttyä hyväksyttiin v.v. ehdotus 
sekä päätettiin lisäksi, että ryhmä pysyy aikaisemmin 
tekemässään päätöksessä, jota ryhmän jäsenten on nouda-
tettava. 

V a k u u d e k s i : 

Puheenjohtaja. 

Sihteeri. 

T a r k i s t e t t u : 
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Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän valmistavan valiokunnan 

kokouksesta, joka pidettiin ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 

12 pnä lokakuuta 1953. Saapuvilla olivat: Bryggari,Hakkila, 

Kulovaara,Lepistö,Linna,LonkaLnen,Pekkala,Peltonenko.,Rantala, 

Reinikainen,Räisänen,Welling,Wiik ja Aattela sekä ministerit 

Fagerholm ja Tanner ja puoluesihteeri Aaltonen. Puhetta johti 

Pekkala ja pöytäkirjan Kirjoitti Aattela. 

1 5. 
Rikosten uusimista ja rangaistusten yhdistämistä 

koskevan lainsäädännön uudistaminen. 

Otettiin käsiteltäväksi hallituksen esitys rikosten 

uusimista ja rangaistusten yhdistämistä Koskevan lainsäädän-

nön uudistamiseksi. 

Pekkala: Ryhmän asettama toimikunta on,harkittuaan 

minkälaisia muutoksia hallitukseen esitykseen,sellaisena kun 

sen lakivaliokunta on hyväksynyt, olisi tehtävä, päättänyt 

ehdottaa, että 6 luvun 5 Jsään otettaisiin seuraava uusi moment-

ti: "Tätä.lakia älköön sovellettako niistä rikoksista tuomit-

tuihin rangaistuksiin,joista rikoslain 11 luvun 2 §sn 3) koh-

dassa, 3 ja 4 a §;ssä sekä 16 luvun 24 S;ssä säädetään." 

Hakkila; Huomautti, että ryhdytään kovin myöhäisessä 

käsittelyvaiheessa ehdottamaan muutoksia lakiesitykseen. 

Wiik; Si tämä ole aivan uusi menettely, sillä on 

aikaisemminkin niin jouduttu tekemään. Sitä ei kuitenkaan 

voi suositella tavaksi otettavaksi. 

Asiasta puhuivat vielä Hakkila ja Kulovaara. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin ryhmälle ehdot-

taa, että ryhmä hyväksyisi e .m. toimikuinian. ehdotuksen. 

Tämän jälkeen keskusteltiin voimaantulosäännök-

sestä. 

iiäisänen; Ehdotti, että voimaantulosäännökseltä 

poistettaisiin lain takautuvaisuutta koskeva kohta. 

Päätettiin ryhmäkokoukselle ehdottaa, että ryhmä 

hyväksyisi voimaantulosäännöksen lakivaliokunnan mietinnön 
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2 S. 

Rylimäkuri. 

Hylimän 5/10-39 tekemän päätöksen mukaisesti oli 

ryhmän jäsenelle R. Sventolle länetetty kirjelmä. Jossa hän-

tä kehoitettiin eroamaan ulkoasiainvaliokunnan puheenjohta-

jan toimesta(ote 5/10-39 pidetyn ryhmäkokouksen pöytäkir-

jasta). Tähän kirjelmään oli H. Svento lähettänyt vastauk-

sen, Joka nyt kokoukselle esiteltiin. (Liite l) Sventon kir-

jelmästä ilmeni, että hän ei aio erota ulkoasiainvaliokunnan 

puheenjohtajan toimesta Ja että hän toivoo ryhmän ottavan 

asian uudelleen käsiteltäväkseen. PuheenJontaJa Jätti asian 

keskus teItäväksi. 

Hakkila; Ehdotti, että nykyisissä oloissa ei ryhdyt-

täisi enempiin toimenpiteisiin Sventoa vastaan. 

Häisänen; Kannatti Hakkilan ehdotusta. 

Bryggari; Hyiimän päätös on pantava täytäntöön. 

«Velling; Yntyi Hakkilan ehdotukseen. Helmikuus-

sahan asia voidaan ottaa uudelleen esille. 

Linna; Kannatti Hakkilan ehdotusta. 

Lepistö; ¿'hdotti asian pantavaksi pöydälle. 

Bryggari; Asia on nyt päätettävä. 

Jiik; oveiito teki väärin siinä, ettei hän eron-

nut ulkoasiainvaliokunnan puheenjohtajan toimesta. Kan-

natti Hakkilan ehdotusta. 

Tanner; Täällä tunnutaan olevan kovin anteeksi-

antavaisella tuulella. Svento olisi pitänyt eroittaa ryhmän 

Jäsenyydestä, liillei Svento eroa ulkoasiainvaliokunnan pu-

heenjohtajan toimesta pitäkööt meikäläiset Jäsenet huolen 

siitä, että hänen on pakko erota, hehän esiin, voivat olla 

poissa kokouksista niin kauan kunnes hän on eronnut. 

Hakkila; Ri samasta asiasta voi antaa kahta ran-

gaistusta. Svento on saanut ankaran varotuksen Ja se voi-

si nyt riittää. 

Kulovaara; Ryhmä Joutuu noloon asemaan ellei se mi-

tään tässä asiassa tee. 

Tryggarii Ehdotti, että Svento erotettaisiin ryh-

män Jäsenyydestä. 

Keskustelun päätyttyä hyväksyttiin kuudella ää-

nellä neljää ääntä vastaan Hakkilan ehdotus, Joten ryhmä-

kokoukselle päätettiin ehdottaa, että ryhmä ei ryhtyisi 

enempiin toimenpiteisiin Sventoa vastaan. 

3 
Lomanpyynto 

Halonen pyysi lomaa eduskuntatyöstä 17-21/10-39 

päivien väliseksi ajaksi. 

Ryiimäkokoukselle ehdotetaan, että pyyntöön ei 

s uos tuttaisi. 

V a k u u d e k s i ; 

Puneenjohtaja 

•hteeri. 
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S o s i a l i d e m o k r a a t t i s e n öJduskuntaryhinän kokouksesta, joka p i d e t -

t i i n ryhmähuoneessa eduskunta ta lossa 12 pnä lokakuuta 1959« 

Nimenhuudossa m e r k i t t i i n p o i s s a o l e v i k s i ; Jokinen,Komu,Kuusisto, 

Lehtokoski ( s a i r a s ) ,liialkamäki »Sa lme la - Jä rv inen ,Sa lovaa ra ,S i l -

l a n p ä ä , S in i s a i o, Sv en to , Syr jänen , Wirtanen, Voionmaa j a Väisänen. 

Puhe t ta j o h t i Pekkala j a p ö y t ä k i r j a n k i r j o i t t i A a t t e l a . 
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Lomanpyyntö» 

Halonen pyysi lomaa eduskunta työstä 17-21/10-39 

pä iv i en v ä l i s e k s i a j a k s i . 

P ä ä t e t t i i n v . v . ehdo tukses ta , e t t ä pyyntöön e i 

s u o s t u t a . 

2 S. 

liikos ten uus im i s t a j a ran^-aistus ten yhd i s t ämis t ä 

koskevan la insäädännön uudistaminen» 

O t e t t i i n k ä s i t e l t ä v ä k s i h a l l i t u k s e n e s i t y s r i k o s t e n 

uus imis t a ja r a n g a i s t u s t e n yhd i s t ämis tä koskevan l a i n s ä ä d ä n -

nön uudis ta iLiseksi . 

Valmistava va l iokunta e h d o t t i , e t t ä as ian t o i s e s s a 

k ä s i t t e l y s s ä ryiimän t a h o l t a e h d o t e t t a i s i i n , e t t ä 6 luvun 

5 i ; ä ä n o t e t t a i s i i n seuraava uusi momentti; "Tätä l a k i a 

älköön s o v e l l e t t a k o n i i s t ä r i k o k s i s t a tuomi t tu ih in r a n g a i s - . 

t u k s i i n , j o i s t a r i k o s l a i n 11 luvun 2 ¿:n 3) kohdassa, 3 ja 

4 a '¿;ssä sekä 16 luvun 24 ¡¡;ssä s ääde tään . " Voimaantulosäänös 
e s i t yksen mukaan. 

iunpuja; i i l l e i l a k i i n saada huomattavampia muutoksia 

a ikaan o l i s i se hy l ä t t ävä t a i ä ä n e s t e t t ä v ä lepäämään y l i 

v a a l i e n . 

^ r i c h ; Lak i in ei o l i s i s i s ä l l y t e t t ä v ä maanpetosta 

koskevaa kohtaa . S e l o s t i e r ä i t ä l a i n y k s i t y i s k o h t i a . Kannat t i 

v . v . ehdo tus t a . 

. i akk i l a : Huomautti, e t t ä ryhiiiän t a h o l t a e s i t e t ä ä n 

nyt kovin myöhäisessä k a s i t t e l y v a i h e e s s a muutosehdotus, jonka 

l ä p i meno tuntuu v a i k e a l t a . 

Räisänen; Teki e r ä i t ä huomautuksia l a k i e s i t y s t ä vastaan, 

iiJhdotti, e t t ä 6 ' luvun 5 i;;ään l i s ä t t ä i s i i n seuraava uusi mo-

m e n t t i ; "Tämän luvun säännöksiä k ä y t e t t ä e s s ä e i ole o t e t t a v a 
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lukuun niitä rikoksia, joista rikoslain 11,12,13 tai 

14 luvussa taikka 16 luvun 24 5;ssä säädetään." 

Kulovaara; Hyväksyi v.v. ehdotuksen. 

Wiik; Huomautti raaanpetoskäsitteen laajentu-

misesta. l^annatti lläisäsen ehdotusta. 

^pujai Kannatti Räisäsen endotusta. 

¿rich; Asiaa on katsottava laajei:iiiialta kan-

nalta. riuomcu11i, että nykyisin voimassaolevan lain 

mukaan petosrikokset eivät joudu uusintarikoksina 

käsiteltäviksi. 

hakala; Huomautti, että sakkorangaistuksia 

ei lueta uusintarikoksiksi. iiJsitys antaa kyllä ai-

hetta vakaviin epäilyihin. iiJsitys on huolellisesti 

valmisteltu. 

Keskustelun päätyttyä hyväksyttiin suurella 

äänten eneniiiiistöllä(ääniä ei leksettu) v.v. ehdo-

tus, joka siten tuli ryhmän päätökseksi. 

Ryhmäkuri.^ 

rlyhiiiän 5/10-39 tekeiiiin päätöksen mukaisesti 

oli rynmän jäsenelle Sventolle annettu pöytäkir-

janotteella tieto ryhmän päätöksestä,jonka mukaan 

hänen olisi erottava ulkoasiainvaliokunnan puheen-

johtajan toimesta, î ylimän päätöksen johdosta oli 

H. Svento lähettänyt vastauksen, joka nyt kokouksel-

le esiteltiin.( Liitteenä v.v. kokouksen pöytäkir-

jassa 12/10-39.) 

Valmistava valiokunta ehdotti, että ryhmä 

ei ryhtyisi enempiin toimenpiteisiin oventoa vas-

taan. 

Eryggarii Koska Svento ei ole noudattanut 

rylimän päätöstä on se merkkinä siitä, että hän edel-

leenkin haluaa niskotella ryhmää vastaan, iihdotti, 

että ovento erotetaan ryhmän jäsenyydestä• 

Tanner; Käyttää siltä, että sitä mukaa kun 

tapaus siirtyy kauemmaksi menneisj^-yteen,lepytään 

ja annetaan anteeksi. Jos Sventon erottamisesta oli-

si viimekerralla ,kun asia oli esillä ,äänestetty, oli-

si hän varmasti tullut erotetuksi ryhmän jäsenyydestä. 

Liite 1 v.v. pöytäkirjaan 12/10-39. 

80 8. Dtin. Eáu slcun t a r y inmä, 

Täällä* 

saan 

Klrjtlmannt Jontosta 6 p:Uä lolcalcuuta 

tättn saattaa arv.ryhmän tlttoon,tttä r y m m ictnoltulcsin 

nouáattamlntn - sUäll icuin icysymys Icoslctf minun troamistanl ui 

icoas lanvalioKunnan puhttnjohtajan tolmtsta - Icäy minulla atlcä 

aslalllBtstl tttä muoáolllstiiti ma Jato tt omaksi volmaesa oltvan 

va UlopäiväJärJtstylcBtn pultttissa. aitapa itel pultit enj ont ajan 

ihtos icasïctllâ toimikautta Ja vitiäpä maalltmmt niin kovin 

vakavana ulkopolllttlstna nttktnä voisi vaikuttaa nämmentävästl 

ulospäin« 

Koska^ oltn tullut yks Imit llsyyátn mtr-

ktlBsä valituksi ulkoasiainvaliokunnan punttnjontajaksl Ja kat-

so tn s llhtn,tttä sanotulla luottamustolmtlla tl voi olla valtio 

pälväjärjtstykstn mukalstetl mltaan ynttytta kurlnplfolllsttn 

päätösttn kanssa olttan,tttä Sos.itm.tiuskuntaryhmä^yllätslttt-

tyjtn näkökontltn ptru8tttlla,ottaa asian uuátllttn käslttltä-

väksttn. 

Ht 18 meissä lokakuun 10 p̂ ;;nä 
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Sveiito k i e l t äy tyy noudattamasta ryhmän antamaa neuvoa, 
I 

Jos tahdotaan p i tää ryhmäsBä kur ia ,on Svento e r o t e t t a v a 

ryhmän Jäsenyydestä . Kannatti Bryggarin ehdotus ta . 

L u s t a a i l t a ; Ylityi v . v . ehdotukseen. 

Plakki l a ; Jos v i imeker ra l l a kun a s i a o l i e s i l l ä , 

o l i s i p ä ä t e t t y Sventon e ro t t ami se s t a , n i i n s i t ä vastaan 

e i vo is i o l l a huomauttamista. Sventon k i r je lmässä on 

huomioonotettavia koh t i a . Hänen k ie l täy tymis tään noudat-

tamasta ryhmän päätös tä e i ole ka t so t t ava uudeksi r i -

kokseksi . Yhtyi v .v . ehdotukseen. 

Hi l tunen; Ehdo t t i , e t t ä a s ia p a n t a i s i i n pöydä l le . 

Kui t t inen ; Kannatt i Bryggarin ehdotus ta . 

Ranta la ; Katsoi e t t e i Sventoa voida enää tuomita 

uuteen rangais tukseen samasta a s i a s t a . 

Pekkala; Ei ole kysymys to i seen kertaan rankai -

semises ta samasta a s i a s t a . Svento e i ole noudattanut 

ryhmän neuvoa j a nyt keskus te l laan s i i t ä , mitä täniän joh-

dosta on t e h t ä v ä . 
Ampuja; Valmistavan valiokunnan enemmistön kanta 

on hyvä. 

Pyy; Kannatt i Bryggarin ehdotus ta . 

Kiv isa lo ; Kannatt i Hil tusen ehdotus ta . 

Lep i s tö ; Samoin. 

Keskustelun pää ty t tyä ä ä n e s t e t t i i n ensin a s i an pöydäl-

l e panemisesta j a t ässä äänestyksessä p ä ä t e t t i i n 34 ääne l lä 

29 ääntä vastaan j a tkaa as ian k ä s i t t e l y ä . Tämän jä lkeen ää-

n e s t e t t i i n v .v . ehdotuksesta , joka h y l ä t t i i n 36 ääne l l ä 21 

ään tä vas taan, jo ten ryhmä p ä ä t t i j a tkaa sääntöjen määrää-

mällä t a v a l l a as ian k ä s i t t e l y ä seuraavassa ryhmäkokouksessa. 

4 

ä i ä i l ^ . - i i ® ® l u j a ha l l i t uksen m e i k ä l ä i s i l l e 

j ä s e n i l l e . 

^ p u j a ; T i edus t e l i onko h a l l i t u s t i e to inen s i i t ä , e t t ä 

s o t i l a s j o h d o n ' t o i m e s t a on Helsingin työväentalo m i e h i t e t t y 

s o t i l a i l l a . J u h l a s a l i j a molemmat r a v i n t o l a t ovat r e s e r v i -

l ä i s t e n käytössä . 

Tanner; Näitä a s i o i t a on k a t s e l t a v a suurena ryhmänä. 

Un koe te t tu saada vapaaksi ammati l l i s ten j ä r j e s t ö j e n toimis-

to t j a e r ä i t ä j ä r j e s t e l y j ä onkin jo t ässä suhteessa toimeen-

pantu 
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Aaltonen; Helsingin työväentalon miehittäminen 

tapahtui aivan ä k i l l i s e s t i , s i i t ä ei aikaisemmin tehty 

minkäänlaista i lmoi tus ta . Asia on kuitenkin se l l a inen , 

e t t e i s i t ä rylimä voi ho i t aa , 

Hakkila; P i t i tärkeänä, e t t ä työväentalot o l i s i -

vat miehi tyksis tä vapaina. 

Räisänen; i ia l l i tuksen p i t ä i s i toimia n i i n , e t t ä 

työväentalot s a a t a i s i i n vapaaseen käyttöön. 

Kui t t inen; I l m o i t t i , e t t ä Viipurin läänin i t ä i -

sen v a a l i p i i r i n a luee l l a useat työväentalot ovat miehi-

t e t t y i n ä . 

Kaja la ; T iedus te l i onko h a l l i t u s suunni te l lu t 

y le i sen moratorion aikaansaamista. Ehdotti e t t ä v .v . 

k o e t t a i s i saada ha l l i tuksen kanssa yhteyt tä tämän asian 

aikaansaamiseksi. 

Tanner; Yleinen moratorio on kaksi terä inen miekka. 

Xak3ut lakkaavat . Palkat jäävät saamatta. Työt se i sova t , 

AS ia on toinen n i ih iu nähden, jo tka ovat kutsutut r e se r -

vin k e r t a u s h a r j o i t u k s i i n . Heidän maksujensa lykkääntymi-

sestä on jo annettu ase tus . 

Hydberg; Yntyi ILajalaan. l ä i n n i t t i huomiota asevel-

v o l l i s t e n omaisten avustuksien viivästymiseen. Avustuksen 

saan t ia o l i s i y k s i n k e r t a i s t e t t a v a . 

Häisänen; Tiedus te l i onko h a l l i t u s jo tehnyt pää-

tös tä kunnal l i svaal ien lykkäämisestä, i^sia o l i s i piakkoin 

r a tka i s tava. 

Kui t t inen; Yhtyi ede l l i s een . Viipurin läänin i t . vaa l ip . 

Sos.-dem. Pi i r i to imikunta on a s i a s t a lähet tänyt puoluetoimi-

kunnalle k i r je lmän. 

Pyy; Huomautti e r ä i s t ä reservin ke r t ausha r jo i t uks i i n 

kutsumisen yhteydessä s a t t u n e i s t a tapauksis ta . 

Tanner; Kunnal l isvaale is ta tu l laan antamaan eduskun-

na l le e s i t y s , e t t ä vaa l i t l y k ä t t ä i s i i n vuodella eteenpäin. 

Vastasi Pyyn huomautuksiin. 

V a k u u d e k s i ; 

T a r k i s t e t t u ; 

Hi 

V 
X. 
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Sosial idemokraat t isen Eduskuntaryhmän valmistavan valiokunnan 

kokouksesta, joKa p i d e t t i i n 16 pnä lokakuuta 195Ü eduskunta-

t a lossa ryhmän huoneessa. Saapuvilla o l i va t : Bryggari,Kulovaa-

r a , Kuusisto, Lehtokoski, Lepistö, Linna, Lon^ainen, Pekkala, Peltonen, 0. , 

Rantala,Reinikainen,Räisänen,Syrjänen,Tolonen,Welling,Wiik ja 

Aat tela sekä min is te r i Voionmaa. Puhetta j o h t i Pekkala ja pöytä-

k i r j a n k i r j o i t t i Aat te la . 

* • 

Toisen vara::uheniiehen vaa l i . 

Sen johdosta, e t t ä eduskunnan toinen varapuhemies von 

Born o l i t u l l u t va l i t uks i valtioneuvoston jäseneksi , on edus-

kunnalle v a l i t t a v a toinen varapuhemies ja ryhmän määrättävä 

kantansa vaal in suhteen. 

Pekkala: I l m o i t t i , e t t ä ruo tsa la i sen kansanpuolueen 

eduskuntaryhmä on koKoomuksen Liniiomiehen vali tsemisen man-

n a l l a , j o t a kokoomuttsen ryhmä pitää ehdokkaanaan. 

Bryggari: Ehdott i , e t t ä ryhmä kanna t ta i s i Furuhjelmin 

va l i t semis ta t o i s eks i puhemiehetcsi. 

Lehtokoski: Kannatti Bryggarin ehdotusta. 

Welling: Ehdotti e t t ä ryhmä mene t te l i s i joko n i i n , e t t ä 

ä ä n e s t e t t ä i s i i n t y h j i l l ä l i p u i l l a t a i s i t t e n kanna te t t a i s i i n 

kokoomulisen ehdoK -̂iaan va l i t semis ta . 

Tolonen: Kannatti Wellingin ehdotusta. 

Reinikainen: Hujmautti t i l an t een vaikeudesta. Jos ruo t -

sa la isen kansanpuolueen ryhmä aset taa oman ehdokkaan, n i in häntä 

o l i s i äänes te t tävä , muussa tapauksessa e i o l i s i mentävä äänes tä-

mään jo takin sanotun ryhmän jäsentä t o i s e k s i varapuhemieheksi. 

Linna: Ryhmä on nyt vaikeassa asemassa. Ei katsonut voi-

vansa äänestää Linkomiestä. 

Reinikainen: I l m o i t t i e t t ä hänenkin on äänestet tävä tyh-

j ä l l ä l i p u l l a , jos ruo t sa la i sen kansanpuolueen ryhmä e i aseta 
/ 

omaa ehdokasta. 

Bryggari: Ei voi t u l l a kysymykseen, e t t ä ryhmä kannat ta i -

s i kokoomuslaisen va l i t semis ta t o i s e k s i puhemieheksi. 

Voionmaa: Näytään suunnit televan e rään la i s t a eduskunnan 

myötätunnon ilmausta kokoomuksen puolesta . Ei p i tänyt t ä t ä suo--

•'•f 

I 

f. 
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Kuusisto: Ehdotti "vapaiden käsien" myöntämistä. 

Rantala; Kannatti Kuusiston ehdotusta. 

Keskustelun pääyttyä toimitetussa äänestyksessä 

todettiin , että viisi v.v. jäsentä oli Furuhjelmin valit-

semisen kannalle ja neljä v.v. jäsentä kokoomuksen ehdok-

kaan valitsemisen kannalla. Tämän Jälkeen päätettiin ryh-

mäkokoukselle ehdottaa, että ryhmän jäsenet saisivat tässä 

asiassa "vapaat kädet" , paitsi siinä tapauksessa, jos ruot-

salaisen kansanpuolueen ryhmä asettaa oman ehdoickaan , ryh-

män jsenet äänestävät hänen valitsemisensa puolesta. 

V a k u u d e k s i : 

Puheenjohtaja. 

•teeri. 

.t t 
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Sosialidemokraettisen Eduskuntaryhmän kokouksesta, joka pidet-

tiin ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 16 pnä lokakuuta 19i59. 

Nimenhuudossa merkittiin poissaoleviksi: Fagerholm,Hakkila, 

Kaj ala,Koivulahti-Lehto,Komu,Kupari,Malkam&ki,Svento,Tanner 

ja Voionmaa. Puhetta johti Pekkala ja pöytäkirjan kirjoitti 

Aattela, 

1 i. 
Toisen v£ra;:uhemiehen vaali. 

Sen johdosta, etta eduskunnan toinen varapauhemies 

von Born oli tullut valituksi valtioneuvoston jäseneksi, on 

eduskunnalle valittava toinen varapuhemies ja ryhmän määrät-

tävä kantansa vaalin suhteen. 

Pekkala: Ilmoitti, etta maalaisliiton, edistyksen ja 

todennäköisesti myöskin ruotsalaisen kansanpuolueen ryhmät 

ovat kokoomuksen ehdokkaan Linkomiehen valitseniisen kannalla. 

Valmistava valiokunta ehdottaa asiassa annettavaksi 

"vapaat kädet'', paitsi siinä tapauksessa. Jos ruotsalaisen 

kansanpuolueen ryhmä asettaa oman ehdokkaan, ryhmän jäsenet 

äänestävät häntä toiseesi varapuhemieheksi. 

Räisänen: Ei sanonut voivansa äänestää kokcomuKsen 

ehdokasta. 

Bryggari: Ehdotti, että ryhmä äänestäisi Furuhjelmia 

toiseksi varapuhemieheksi ja ellein näin voida tthdä, olisi • 

äänestettävä tyhjillä lipuilla, 

Lepistö: Ehdotti, että ryhmä kannattaisi kokoomuksen 

ehdokkaan valitsemista. 

Kulovaara: On sopimatonta antaa kokoomukselle kiitosta 

sen menettelystä puoluettamme ja ryhmäämme kohtaan. On äänes-

tettävä Furuhjelmia. 

Paasonen: Kanncitti Lepistön ehdotusta. 

Pyy: Yhtyi Kulovaaran lausuntoon. 
t 

.iivisalo: Kannatti Lepistön ehdotusta. 

Lehtokoski: Oli v.v. ehdotuksen kannalla. 

Keskustelun päätyttyä hyväksyttiin äänestyksettä val-

mistavan valiokunnan ehdotus. 
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2 h 
Tilanneselostus, 

Kulkulaitosmlnisteri S a l o v a a r a - antoi ryhmäl-

le lyhyehkön selostuksen nykyhetken tilanteesta. Hän mainitsi 

ensin, että hallituksen kesKuudessa on perustettu erääleinen 

sotakajpinetti, Johon kuuluvat pääniinisteri,ulkoministeri,puo-

lustusministeri,valtiovarainministeri,sotaväen päällikkö ja 

tasavallan presidentti. Tämän jälkeen puhuja selosti eräitä 

hallituksessa esillä olleita asioita. 

Ministeri Salovaaran lopetettua selostuksensa päät-

ti kokous lausua toivomuksenaan, että sille mahdoirisiranian 

pian annettaisiin hallituksen puolesta tilanneselostus. 

V a k u u d e k s i : 

tjt.-CC^ 

Puheenjohtaja. 

Sihteeri. 

T a r k i s t e t t u : 

A 
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Sosialideiiiokraöttiseri EdusKuntaryhmän völiuistavan valickunnan 

kokouksesta, joka pidettiin ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 

17 pnä lokakuuta 1929.Saapuvilla olivat: Bryggari,Hakkila,Kuu-

sisto^ Lehtokoski, Lepistö, Linna, Lonka inen^PeKkala , Peltonen, Q. , 

Rantala, Reinikainen,Räisänen,Syrjänen,Tolonen,Welling ja 

Aattela sekä puoluesihteeri Aaltonen. Puhetta johti Pekkala 

ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. KOKOUS alkoi klo 1£,30. 

Toisen V3RAI:uheiijiehen vaali. 

Puheenjohtaja ilmoitti, etta puoluetoimikunnan tahol-

ta on lausuttu toivomus, että ryhmä ottaisi uudelleen käsitel-

täväkseen toisen varapuhemiehen vaalikysymyksen. Tämijn johdos-

ta on v.v. ja ryhmä kutsuttu koolle. Jätti asian kesKustelta-

vaksi. 

Eryggari: Asian uudelleen esille ottamiseen ei ole mi-

tään aihetta. Eilinen ryhmän päätös pitäisi tj^-dyttää kaikkia. 

Hyhmän kaikki jäsenet eivät voi äänestää kokoomuksen ehdokasta. 

Aaltonen: Selosti puoluetoimikunnan kantaa. Kykyinen 

vakava tilanne on otettava huomioon. Moskovan neuvotteluista 

on kaikki ryhmät saatava vastuuseen. 

Reinikainen: Selosti ruotsalaisen kansanpuolueen ryhmän 

kannanottoa. Kokoomus teki suuren virheen siinä, ettei se äs-

keisessä hallituspohjan laajentamishommassa esiintynyt yksimie-

lisyyden merkeissä. Tässä tilanteessa on kuitenkin hyväksyttä-

vä puoluetoimikunnan kanta. Kannatti Linkomiehen valitsemista 

toiseksi puhemieheksi. 

Lepistö: Yhtyi edellisen puhujan kannanottoon. 

Welling: Näissä oloissa voidaan äänestää Linkomiestä. 

Lehtokoski: Emme voita mitään, vaikka äänestäisiminekin 

kokoomuksen ehdokasta. Eilinen päätös olkoon voimassa. 

Räisänen: Yhtyi edellisen puhujan lausuntoofi.Kokoomus 

käyttää tilannetta hyväkseen. 

Pekkala: Huomautti, ettei kokoomukselta tarvitse mitään 

odottaa, vaikka sille annet täisiinkin toisen varapuheiuiehen 

paikka 

Hakkila: Muistutti , että kokoomus on aina vuodesta 
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1920 alkaen esiintynyt puoluettamme vastaan. Ei tällä 
asialla saada aikaan suuria sinne tai tänne. Eiköhän 
riitä se, että ne ryhmän jäsenet, jotka katsovat voi-
vansa antaa äänensä Linkomiehene, sen tekevät. 

Wiik: Ei pitänyt sopimattomana sitä, että op-
position edustaja asetetaan toisen varapuhemiehen 
paikalle. Asiasta ei olisi kuitenkaan tehtävä sito-
vaa päätöstä. 

Pryggari: Puhui vielä eilisen päätöksen hy-
väksymisen puolesta. 

Aaltonen: Huomautti, että puoluetoimikunnan kan-
nanottoon on mm vaikuttanut eduskunnassa esille tule-
vat tärkeät ratkaisut. 

Keskustelun päätyttyä toimitetussa äänestykses-
sä todettiin, että yhdeksän v.v. jäsentä kannatti ei-
lisen päätöksen kannalla pysymistä ja kuusi v.v. jäsen-
tä kannatti Linkomiehen äänestämistä toiseksi varapuhe-
mieheksi ja ryhmän päätöksen tekemistä tästä. 

V a k u u d e k s i : 

Puheenjohtaja. 

Lhteeri. 

M 
n 
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Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän koKouksesta, joka pidet-

tiin ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 17 pnä lokakuuta 1959. 

Nimenhuudossa merkittiin poissaoleviksi: Fagerholm,Koivulahti-

Lehto^Komu,Linna,Lonkainen,Paasonen,Salmenoja,Salovaara,Svento 

ja Voionmaa, Puhetta johti Pekkala ja pöytäkirjan kirjoitti 

Aattela. Kokour. alkoi klo 13. 

1 S. 
Tilanneselostus. 

Valtiovarainministeri T a n n e r antoi ryhmälle tilan-

neselostuksen. Hän kertoi aluksi eräitä seikkoja Moskovan 

neuvotteluista. Valtioneuvos Paasikiven Kertoman mukaan al-

koivat neuvottelut miellyttävämmin kuin hän oli odottanut. 

Lilolemminpuolisesti on sovittu, että Neuvosto-Venäjän vaati-

muksia ei vielä saateta julkisuuteen. On kuitenkin todettava, 

että vaatimukset ovat pitemmälle meneviä kuin mitä aikaisem-

pien neuvottelujen perusteella oli ollut aihetta luulla. 

Venäläiset perustelevat vsatimuKsiaan kokonaan sotilaallisil-

la syillä. He näköjään pelkäävät Saksan taholta tulevaa hyök-

käystä. Suomessa on kutsuttu reservin kertausharjoituksiin 

noin i500,C00 miestä, jotka kohta ovat täysin aseistetut. 

Tämä on aiheuttanut suuria mullistuksia säännöllisiin oloi-

hin, On tapahtunut yksiä ja toisia erehdyksiäkin. Väestön 

vapaaehtoinen evakuointi on jo toteutettu. On myös keskus-

teltu hallituksen siirtymisestä ja tämän johdosta on suo-

ritettu eräitä toimenpiteitä. 
* 

V i e n t i on ollut yllättävän hyvä. Yicsistään USA;sta 

saadaan 11 miljoonaa dollaria. Sulfiittiselluloosa on myyty 

aivan loppuun. Myöskin tuontia on voitu harjoittaa, on mm 

hankittu viljaa ulkomailta. Luottotilanne on kehittynyt parem-

paan suuntaan aivan viime päivinä. Tunnettuahan on, että pan-

keista otettiin rahaa ulos varsin runsaasti ja Suomen Pankin 

täytyi tällöin ryhtyä luottolaitosten tukeniistoim'enpiteisiin. 

Rahaa on annettu pankeille ja setelikone ollut itäynnissä. 

Valtion kassa on ollut suuresti rasitettu. Liikekannallepano 

tuottaa suuria menoja jokainen päivä. On toiveita ulkolaisen 
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lainan saamisesta. Talousarvion järjestäminen ensi vuotta 
varten tuottaa vaikeuksia. On laskettu tuloja olevan 
noin 1,5 miljoonaa vähemmän kuin hallituksen arviossa 
oli edellytetty ja menoissa suunniteltu tehtäväksi ÖOO 
miljoonan markan vähennys. 

Huomautti lopuksi, että poliittisten kysymysten 
ja tärkeimpien asiain ratkaisu on ollut hallituksen 
käsissä ja sotilaallista puolta on johtanut sotilas-
johto. 

Eryggari: Tiedusteli onko reserviläisten kertaus-
harjoituksiin kutsuminen siinä laajuudessa kun se on 
tapahtunut,toimeenpantu hallituksen myötävaikutuksella, 

Tanner: Vastasi em. myönteisesti. 
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2 ä. 
Toisen varapuhemiehen vaali. 

Puheenjohtaja ilmoitti, että puoluetoimikunnan 
taholta on lausuttu toivomus, että ryhmä ottaisi uu-
delleen käsiteltäväkseen toisen varapuhemiehen vaa-
likysymyksen. Tämän johdosta asia otetaan nyt jälleen 
käsiteltäväksi. 

Valmistavan valiokunnan enemmistö on eilisen 
päätöksen kannalla, 

Tanner: Piti tärkeänä sitä, että Linkomiehen 
valitsemista voitaisiin kannattaa. 

Todettiin, että ryhmä pysyy entisessä päätök-
sessään ja ryhmän jäsenillä on siis tässä asiassa 
"vapaat kädet". 

V a k u u d e k s i : 

T a r k i s t e t t u : 
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Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän valmistavan valioicunnan 
kokouksesta, joka pidettiin ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 
19 pnä lokakuuta 1939. Saapuvilla olivat: Bryggari,Komu,Leh-
tokoski ,Lonkainen,Pekkala,Rantala,Reinikainen,Syrj änen,Tolo-
nen, Wiik ja Aattela sekä ministeri Tanner ja puoluetoimikun-
nan edustajana S.K. Kilpi. Puhetta johti Pekkala ja pöytäkir-
jan kirjoitti Aattela. 

I!; 

1 
Loman;:yyntö.1ä. 

Onni Peltonen pyysi lomaa eduskuntatyöstä kunnallisen 
tehtävän vuoksi loka^cuun 20 päiväksi. 

Sinisalo samoin kunnallisen tehtävän vuoksi samaksi 
päiväksi. 

Syrjänen samoin. 
Lindström samoin oikeusasian vuoksi lokakuun 22 ja 24 

päiviksi. 
Pyyntöjä puolletaan. 

K, 4 . 

Furuhjelmin kortti. 
Esiteltiin Ragnar Furuhjelmin lähettämä kortti, jossa 

hän kiittää ryhmää siitä, että ryhmä on häntä muistanut 
60-vuotispäivänärin. (Liitteenä ryhmän pöytäkirjassa 19/10-£9) 

ierkittiin saapuneeksi. 

Ryhmäkuri. 
Sen johdosta, että kuluvan kuun 12 pnä pidetyssä ryh-

mäkokouksessa oli ehdotettu, että ryhmän jäsen Svento 
erotettaisiin ryhmän jäsenyydestä, esitti puheenjohtaja 
asian kokouksen käsiteltäväksi. 

Welling: Oli sitä mieltä, että asian käsittely olisi 
jätettävä helmikuuhun. 

Bryägari: Ryhmä ei voi tässä asiassa ottaa kahdenlais-
ta kantaa. Asia on nyt vietävä loppuun. 

Keskustelun päätyttyä jätettiin asia ryhmäkokouksen 

ratkaistavaksi ryhmän sääntöjen 19 5:n mukaisesti. 
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4 §. 

Rikosten uusimista Ja rangaistusten yhdistämistä 

koskevan lainsäädännön uudistaniinen. 

Sen johdosta, et tä ryhmän taholta otsakkeessa mai-

nitian asian toisessa käs i t te lyssä tehty muutosehdotus 

e i o l lut tu l lut hyväksytyksi, o t e t t i i n käs i te l täväks i 

ryhmän suhtautuminen tähän esitykseen. 

Wiik: E s i t t i harkittavaksi lakiesi tyksen äänes-

tämistä lepäämään y l i vaalien. 

Komu: Ei tämä nyt käsiteltävänä oleva es i tys 

ni in vaarall inen ole, että se p i t ä i s i äänestää l e -

päämään y l i vaalien. 

Dryg^ari: Sivustakatsojasta on tuntunut s i l t ä , 

että esitykseen o l i s i pitänyt saada se muutos, jota 

ryhmän taholta ehdotett i in. 

Pekkala: Ei tämä taida varsin hyvä l a k i e s i t y s 

o l l a . Eri asia kuite^icin on sen vaalien y l i äänestäminen. 

Lehtokoski: Huomautti, että e s i t y s t ä vastaan on 

tehty painavia muistutuksia. 

iieskustelun päätyttyä päätett i in rjhmäkoriouk-

s e l l e ehdottaa, että ryhmä kannattaisi esityksen hy-

väksymistä, vaikka ryhmän taholta tehty muutosehdo-

tus ei tullutkaan hyväksytyksi. 

Hallituspohjan laajentaminen. 

Puheenjohtaja i l m o i t t i , että edistyksen ryhmään 

kuuluvat Heiniö ja iietonen ovat kääntyneet hänen puo-

leensa toivomuksella, että ryhdyttäis i in toimenpitei-

s i i n eräiden ministeripaikkojen järjestämiseksi kokoo-

mukselle nykyisessä hal l i tuksessa. On mainittu eräitä 

nimiäkin. 

Puoluetoimikunta asiaa käsiteltyään on päättä-

nyt, että hall i tuspohjan laajentamista puuhaaville 

on s e l v ä s t i i lmaistava, että hall ituspohjan laa jen-

tamisesta e s i t e t y l l ä taval la ei voi o l la puhettakaan. 

Valmistava valioKunta yhtyi puoluetoimikunnan 

kantaan. 

V a k u u d e k s i : 

^ "s^^tlf^T""' 
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1 §. 

Puruhjelmln k o r t t i . 
t * 

J l e i t e l t i i n Ragnar Furuhjelmin lähettämä k o r t t i , 

¡033& hän k i i t t ä ä ryhmää s i i t ä , e t t ä ryhmä on häntä muista-
m 

nut 60-vuotispäivänään. ( l i i t e 1) 
t 

LIerki t t l in saapuneeksi. 
< 

2 §. 

Lomanpyyntöjä>-

Omii Peltonen pjrysi lomaa kunnall isen tehtävän vuok-

si eduskTintatyöstä lokakuun 20 päiväks i . 

Syrjänen samoin kunnall isen tehtävän vuoksi samak-

si Däiväksi. 

a in i sa lo samoin kunnallisen tehtävän vuoksi samaksi 

päiväksi 

Lindström samoin oikeusasian vuoksi lokakuun 23 Ja 

24 päiviks i 

Valmistusvaliokunnan ehdotuksen mukaisesti pyyntöi-

hin s u o s t u t t i i n . 

3 §. 

Piikosten uusimista ja rangais tus ten yhdistämistä 
« 

koskevan lajlnsäädärmgn uudistaminen. 

O te t t i i n käs i t e l t äväks i ryhmän kannan määrääminen 
« 

ha l l i tuksen esi tykseen r ikos ten uusimista Ja rangais tus ten 

yhdistämistä koskevan lainsäädännön uudis tamisesta . 

Valmistava valiokunta ehdo t t i , e t t ä , vaikka ryhmän 

111 tj 

P ö y t ä k i r j a 
a i a a a n x a s a s a s a a s a s a a 

Sosial idemokraatt isen ¿Iduskuntaryhmän kokouksesta. Joka p i -

d e t t i i n ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 19 pnä lokakuuta 

1939. Nimenhuudossa merk i t t i i n po i s sao lev iks i : Fagerholm, 

Hakkila, Jokinen, Koivulahti-Lehto, Kulovaara, Kuusisto, 

Lepis tö , Lindqvist»Malkamäki, Metsäranta, Pekkala, Peltonen,M.H. 

Pel tonen,0. ,Pl tkä8i l ta ,Pyy,Rydberg,Salmela-Järvinen,Salmenoja, 

Salovaara,Simonen,Svento,Toivonen Ja Voionmaa. Puhetta Johti 

Reinikainen Ja pöytäki r jan k i r j o i t t i Aa t t e la . 
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t a h o l t a us ian t o i s ö s s a l iä i i l t te lysöä t eh ty rauutosehdotuö 

ei t u l l u t k a a n hyväksytyksi , ryhmä k a n n a t t a i s i es i tyksen 

hyväksymistä. 

Ampuja: 3hdot t l e t t ä ryhmän t u h o l t a t e h t ä i s i i n 

l a i n hylkäyaehdotUB sekä y l i vaa l ien äänestämlsehdotus. 

H a l l i t u s voi antaa.uuden Ja paremmin vulmlötetun e s i t y k -

sen. 

2 r i o h : Ampuja el tunne l a k i e s i t y s t ä . Joten hän 

on viimeinen mies esi t tämään l a i n hylkäämistä Ja y l i vaa-

l i e n äänes tämis tä , 

Räisänen: Kannatti Ampujan ehdotus ta . Lakia 

e l voida nykyisessä a rve lu t t avas sa muodossa hyväksyä. 

Hakala: Öllal o l l u t parempi e t t e i t ä l l a i s e n a 

aikana o l i s i Jouduttu k .o . e s i t y s t ä käs i t t e lemään . 

Tuomareille annetaan en t i s t ään pa l jon laajemmat va l t uu -

d e t . 31 kannattanut l a i n hylkäämistä eikä y l i vaa l ien 

äänes tämis tä , koska s i ihen el o l i s i r i i t t ä v i ä p e r u s t e i -

t a , onpahan vain henk i lökoh ta i s i a e p ä i l y j ä . 
3 ryggar l ; 31 p i tänyt mahdollisena y l i vaa l ien 

äänes tämis tä . 

3 r i c h : 3anol keskus te l l eensa l a i n s i s ä l l ö s t ä 

myös h a l l i t u k s e n erään meikäläisen Jäsenen kanssa ennen 

a s i an r a t k a i s u a . 

Ran ta la : Asia on ehkä l i i a n nopeast i k ä s i t e l -

t y . 3 s l t y s o l i s i p i t äny t suuremmalla t a rkuude l la k ä s i -

t e l l ä . Kun valiokunnan mietintöön ei ole l i i t e t t y mei-

k ä l ä i s t e n Jäsenten v a s t a l a u s e t t a , ei ole mahdol l is ta 

äänes tää l a k i a y l i vaa l ien t a i edes sen hylkäämisen 

p u o l e s t a . 

Komu: V ä l t t i , e t t ä a s i aa o l i l ak iva l iokunnas-

sa p e r u s t e e l l i s e s t i k ä s i t e l t y . 3 p ä l l l j ä t ovat kovin myöhään 

herännee t . 31 kannattanut hylkäämistä eikä y l i vaa l i en 

äänes tämis tä . 

Tanner: 31vät h a l l i t u k s e n melkäläisot Jäsenet 

voi o t t a a vas tuu l l een l a i n y k s i t y i s k o h t i a . En o l i s i o l -

l u t p a h o i l l a n i , vaikka h a l l i t u k s e n es i tykseen o l i s i t eh -

ty muutoksia. Tässä vaiheessa el voida äänestää y l i vaa-

l i e n . Hylkäämiaesltyksen tekeminen on samantekevä a s i a , 

koska ehdotus el kuitenkaan t u l i s i hyväksytyksi . 

l i i t e 2 ryhmän pöytäkirjaan 19/10-39. 

SOSIAUDEMOKRAAITINEN EDUSKUNTARYHMÄ 

.Zl Kokout 

Atlai 

ehdotui »Jdcr» 

//^arniokoski... 
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Kivisalo: Ryhmä ei voi eaityatÄ hylätä eikä 
äänestää yli vöalien. 

Hämäläinen: Oli esityksen hyväksymisen kannalla« 
Ampuja: Sanoi saaneensa eräästä Hakalan aikaisemmasta 

lausuniiosta sellainen käsityksen, että esitykseen on vaikea 

tehdä muutoksia ja että ae on sen vuoksi paras hylätä» Huo-

mautti, että suuressa valiokunnassa on koetettu tehdä muu-

toksia lakiesitykseen. 

Asiasta puhuivat vielä Komu Ja 3rioh# 

Keskustelun päätyttyä hyväksyttiin kaikilla äänillä 

neljää ääntä vastuan v.v. ehdotus. 

4 5. 
Ryhmäkuri. 

ijen Johdosta, että lokakuun 12 pnä pidetyssä ryhmä-

kokouksessa oli ehdotettu, että ryhmän jäsen R, Svento 

erotettaisiin ryhmän jäsenyydestä, esitti v.v., että eh-

dotuksesta nyt äänestettäisiin ryhmän sääntöjen 19 §:n 

mukaisesti. ^ 

Kivisalo: iihdotti että asia pantaisiin pöydälle. 

Ehdotusta ei kannatettu. 

Halonen: Ilmoitti, että hän ei ota äänestykseen osaa, 

koska on valittu edustajaksi samasta piiristä kun äventokin. 

Puheenjohtaja Heinikainen huomautti, että muistutukset 

äänestystä vastaan on tehtävä äänestystoimituksen päätyttyä. 

Keskustelun päätyttyä toimitetussa nimenhuutoäänestyk-

sessä kannatti erottamisehdotusta 38 ryhmän jäsentä Ja sitä 

vastusti 19 ryhmän Jäsentä. Tämän Jälkeen puheenjohtaja tote-

si , että erottamisehdotusta oli kannattfcmut sääntöjen edellyt-

tämä määräenemmistö, Joten R. ¿ivento oli tullut erotetuksi ryh-

män Jäsenyydestä. (Äänestyslista liite 2) 

V a k u u d e k s i : 

Puheenjohtaj 

T a r k i s t e t t u : 
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Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän valmistavan valiokunnan 
kokouksesta, joka pidettiin ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 
26 pnä lokakuuta 1933. Saapuvilla olivat: Bryggari,Hakkila, 

• 

Xomu,Kulovaara,Kuusisto,Lehtokoski,Lepistö,Lonkainen,Rantala, 
Reinikainen,Räisänen,Tolonen,Welling,Wiik Ja Aattela sekä 
ministerit Salovaara,Tanner ja Voionmaa. Puhetta johti Pek-
kala ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

1 
Yhteys Ruotsiin. 

Puheenjohtaja Pekkala ilmoitti, että ryhmien välisen 
neuvottelukunnan kokouksessa on keskusteltu eduskuntaryh-
mistä kokoonpannun lähetystön lähettämisestä Ruotsiin 
keskustelemaan ruotsalaisten parlamenttiryhmien kanssa. 
Ulkoministeriö ei ole pitänyt tätä sopivana. Sittemmin 
on ollut puhetta, että ruotsalaisia parlamentin jäseniä 
kutsuttaisiin yksityisinä henkilöinä tänne ja aivan vii-
meksi on puhuttu, että asiassa ryhdyttäisiin toimenpitei-
siin ulkoministeriön taholta ja aloitteesta. Esitti kes- • 
kusteltavaksi asiasta. 

V/iik: Jos ei ole varmuutta toimenpiteen hyödylli-
syydestä, ei siihen pitäisi ryhtyä. 

Hakkila: Ei pitänyt toimenpidettä tällä hetkellä 
tarpeellisena. 

Welling: Toimenpiteestä ei ole vastaavaa hyötyä. 
Tanner: Asia on jokatapauksessa ennenaikainen. 

Qlisi odotettava ainakin viikko tilanteen kehittymistä. 
Keskustelun päätyttyä päätettiin ryhmäkokoukselle 

ehdottaa, että ryhmä ei tässä vaiheessa pitäisi tar-
peellisena ryhtyä mihinkään toimenpiteisiin puheen-
johtajan esittämässä asiassa. 

2 

Reservin kertausharjoituksiin kutsuttu.len ja 
muiden vaikeuksiin .joutuneiden perheiden avus-

taminen. 
keskusteltiin reservin kertausharjoituksiin kutsut-

tujen Ja muiden vaikeuksiin joutuneiden perheiden avusta-
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misesta. 

i^ehtokoski:Selosti asiaa. Ehdotti, että ryhmän jäse 
net luovuttaisivat yhden päivän palkan, siis 200 mk 
Sosialidemokraattiselle Työläisnaisliitolle käytettäväk-
si reservin kertausharjoituksiin kutsuttujen ja mui-
den vaikeuksiin joutuneiden perheiden avustamiseen. 

Wiik: Valtiovallan on pidettävä huoli siitä,että 
reservin kertausharjoituksiin kutsuttujen perheet eivät 
kärsi puutetta. 

Bryggari: Vastusti Lehtokosken ehdotusta. 
Aattela: Ehdotti että ryhmän varoista myönnettäi-

siin k.o. tarjjoitukseen käytettäväksi jokin summa, esim. 
5000 markkaa. 

Hakkila: Kannatti Lehtokosken ehdotusta ja puhui 
sen hyväksymisen puolesta. 

Welling: Ei pitänyt suotavana, että ryhmän jäsenil-
tä kerätään varoja e.m. tarkoitukseen, koska monilla 
heistä on läheisiä omaisia tai ystäviä avustet-
tavanaan. Ei kuitenKaan halunut vastustaa Lehtokosken 
ehdotusta. 

Lehtokoski: Puhui vielä ehdotuksensa puolesta. 
Rantala: Kannatti Lehtokosken ehdotusta. 

Räisänen: Kannatti Aattelan ehdotusta. 
Tolonen: Kannatti Lehtokosken ehdotusta. Ryhmän 

varoista voitaisiin antaa ¿corkeintaan yhden kuukauden 
aikana ryhmälle kertyneet jäsenverot. 

Komu: Kannatti Aattelan ehdotusta. 
Asiasta puhuivat vielä Linna,Aattela ja Salovaara. 
Keskustelun päätyttyä päätettiin ryhmäkokoukselle 

ehdottaa, että ryhmän varoista myönnettäisiin Sosiali-
demokraattiselle Työläisnaisliitolle 5000 markkaa käy-
tettäväksi reservin kertausharjoituksiin kutsuttujen 
ja muiden vaikeuksiin joutuneiden perheiden avustami-
seen. 

Puheenjohtaja. 

^teeri. 
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Sosialidemolcraattisen Eduskuntaryhmää koicouksesta, joka pidet-

tiin ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 26 pnä lokakuuta 1939. 

Kokous alkoi klo 13. Nimenhuutoa ei toimitettu. Puhetta johti 

Pekkala ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

i. I 

1 h 
Yhteys Ruotsiin. 

Puheenjohtaja P e k k a l a ilmoitti, että ryhmien vä-

lisessä neuvottelukunnassa on keskusteltu eduskuntaryhmistä 

kokoonpannun lähetystön lähettämisestä Ruotsiin keskustelemaan 

ruotsalaisten parlamenttiryhmien kanssa. Ulkoministeriö ei ole 

tätä pitänyt sopivana. Sittemmin on ollut puhetta, että ruot-

salaisia parlamentin jäseniä kutsuttaisiin yksityisinä henki-

löinä tänne ja aivan viimeksi on keskusteluissa esitetty,että 

asiassa ryhdyttäisiin toimenpiteisiin ulkoministeriön taholta 

ja aloitteesta. 

Valmistava valiokunta ehdottaa, että ryhmä tässä vaihees-

sa ei pitäisi tarpeellisena ryhdyttäväksi minliäänlaisiin toi-

menpiteisiin e.m. asiassa. 

Val.nistavan valiokunnan ehdotus hyväksyttiin keskuste-

lutta. 

I »i 

. 

2 5. 
Reservin kertausharjoituksiin kutsuttujen ja muiden 

vaikeuksiin Joutuneiden perheiden avustaminen. 

Keskusteltiin reservin kertausharjoituksiin kutsuttujen 

ja muiden vaikeuksiin joutuneiden perheiden avustamisesta. 

Valmistava valiokunta ehdotti, että ryhmän varoista myön-

nettäisiin Sosialidemokraattiselle Työläisnaisliitolle 5000 

markkaa käytettäväksi reservin kertausharjoituksiin kutsut-

tujen ja muiden vaikeuksiin joutuneiden perheiden avustami-

seen. 
I 

Hiltunen: Ehdotti että ryhmän myöntämän avustusmäärän 

lisäksi jokainen ryhmän jäsen luovuttaisi yhden päivän pal-

kan, siis 200 markkaa,Sosialidemokraattiselle Työläisnais-

liitolle e.n. tarKoitukseen käytettäväksi. 

Bryggari: Vastusti Hiltusen ehdotusta. I 
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Hakkila: Hiltunen tejci suotta ehdotuksensa. Asias-

ta ei nyt olisi pitänyt keskustella, vaan hyväksyä v.v. 

ehdotus yksimielisesti. 

Raatikainen,J.: Kannatti Hiltusen ehdotusta. 

Aarniokoski: Huomautti, että useilla ryhmän jäse-

nillä on orailla paikkakunnillaan avustettavia. Yhtyi 

v.v, ehdotukseen. 

Pyy: Hiltusen ehdotus ei ole hyvä. Monet ryhmän 

jäsenet ovat joutuneet jo avustamaan omaisiaan. 

Lehtokoski: Selosti Sosialidemokraattisen Työläis-

naisliiton avustustoimintaa. Ei tätä asiaa kenenkään pi-

täisi vihamielin käsitellä. 

Keskustelun päätyttyä hyväksyttiin suurella ään-

ten enemfnistöllä (ääniä ei laskettu) v.v. ehdotus, joka 

siis tuli ryhmän päätökseksi. 

«• 

Tanner selostaa tilannetta. 

Valtiovarainministeri T a n n e r antoi ryhmälle 

mielenkiintoisen til&nneseiustUiCsen. Aluksi puhuja ker-

toi matkasta Ivloskovaan, ryhtyen tämän jälkeen kuvaa-

m'ian ensi '.[iistä hĵ nen makana olonsa aikana pidettyä 

istuntoa, jossa olivat saa^-uvilla Stalin ja ::olotcv 

toiselta ^uolen sekä Paasikivi ja hän toiselta puolen. 

Neuvottelu oli yksityiskoht^dnen. Stalin ::li pääâ .̂ias-

sa äänessä. Keskustelua suoritettiin ystävällisessä hen-

gessä, Neuvotteluissa oli välillä sem''Oin^inKin aste, et-

tä suomalaiset i^es.ceyttivät neuvottelut ja poistuivat. 

Kun heille oli soitettu ja pyydetty neuvotteluja jatka-

maan, menivät he jonkin tunnin kuluttua uudelleen neu-

vottelemaan venäläisten kanssa. Tällöin venäläisten 

taholta tehtiin uusi ehdotus, jonka johdosta he ilmoit-

tivat, että heidän on siitä neuvoteltava hallituksensa 

kanssa. 

Mitä sitten itse asiaan tulee on siitä sanottava, 

että se on hyvin vakava juttu. Ulospäin on koetettu 

näyttää virallista optimismia. Jos venäläisten vaati-

mukset on pakko hyväksyä, niin se merkitsee silloin 

puoluettomuutemme saattamista kyseelliseksi ja Skan-

1! £ 

dinaavisen orientoitumisen loppumista. 
Hallituksessa valmistellaan parhaillaan vastaehdotusta. 

Hallitus tulee kuulemaan myöskin eduskuntaryhmien mieltä 

asian johdosta. 
Hakkila: Piti tärkeänä, että hallitus kääntyy asian 

johdosta parlamentin puoleen. 

Tanner: Keskeneräistä asiaa ei voi tuoda eduskunnan 

käsiteltäväksi. Selvää on, että ennenkuin mitään ratkaisevaa 

voidaan meidän•taholtamme esittää, eduskunnan on saatava 

sanoa mielensä asian johdosta. 

Keskustelun päätyttyä tähän kiitti puheenjohtaja tov. 

Tanneria annetun selostamisen johdosta. 

V a k u u d e k s i : 

T a r k i s t e t t u 

j 
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Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän valmistavan valiokunnan 

kokouksesta, joka pidettiin ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 

30 pnä lokakuuta 19S9. Saapuvilla olivat: Bryggari,Komu,Kulo-

vaara, Lehtokoski, Lepistö, Linna, Lonlcainen, Pekkala, Peltonenko. , 

Rantala,Reinikainen, Räisänen, Syrjänen, Tolonen,V/elling, Wiik 

ja Aattela sekä ministeri Voionmaa ja puoluetoimikunnan edus-

tajana S.K.Kilpi. Puhetta johti Pekkala ja pöytäkirjan kir-

joitti Aattela. Kokous alkoi klo 14,20. 
u ! : 
.! I 
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Puheenjohtajan selostus. 

Puheenjohtaja P e k k a l a esitti selostuksen valtio-

neuvostossa 28-29/10-39 pidetyistä neuvotteluista, joissa eri 

ryhmien puheenjohtajat olivat saapuvilla sekä 29/10-39 pide-

tystä kokouksesta, jossa osa v.v. ja puoluetoimikunnan jäse-

niä oli saapuvilla.(Katso ryhmän pöytäkirjaa 30/10-39.) 

Kulovaara: Tiedusteli ketä v.v. jäseniä oli saapuvilla 

puheenjohtajan koollekutsumassa kokou/csesse. 

Wiik: Tiedusteli minkä perusteella v.v. ja puoluetoi-

mikunnan jäseniä e.m. kokoukseen kutsuttiin. Puhujalle ei 

ollut kutsua tullut. 

Komu: Totesi, että on harjoitettu valikointia siinä 

ketä e.m. kokoukseen kutsuttiin. 

Wiik: Halusi saada todetuksi ¡.ari seikkaa. Tähän asti 

ei ole tahdottu saattaa Venäjän vaatimuksia julkisuuteen, 

koska on arveltu, että Keuvosto-Venäjä siten paremmin voisi 

supistaa vaatimuksiaan. Myt asia kuitenkin alkaa olla val-

miina ja niin eduskunta kuin koko kansakin pitäisi saattaa 

tapausten tasalle. Piti erittäin tärkeänä, että nyt jo rat-

kaistaisiin asian negatiivinen puoli. 

Lepistö: Lausui tyytyväisyytensä puheenjohtajan 

selostuksen johdosta. / 

Lehtokoski: Puheenjohtajaa ei voida syyttää siitä, 

että hän ei voi saattaa ryhmän tietoon niitä seikkoja, 

joita hänelle on luottamuksellisesti uskottu. 

Voionmaa: Huomautti, että neuvotteluasteella ei voida 

toimittaa kansanäänestystä asian johdosta. 

^ f 
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Linna: Huomautti, ettö Tarton rauhanneuvottelujen 
aikana pidettiin ryhniä tarkoin tapausten tasal]a. Pu-
heenjohtajan koollekutsumsan kokoukseen olisi pitänyt 
kutsua kaikki v.v. ja puoluetoimikunnan jäsenet. 

Tolonen: Huomautti, että häntä ei pitäisi epäillä. 
Vakuutti pitävänsä takanaan saamansa tiedot. 

Asiasta puhuivat vielä Aattela,Syrjänen/Aelling 
ja Voionmaa. 

Xestustelun päätyttyä todettiin selostus saaduksi 
ja merkitään pc5ytäkirjaan. 

V a k u u d e k s i : 

Puheenjohtaja. 

t'f 
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